
Protokół Nr XLVI11/23
Z sesji Rady Gminy Dragacz, która odbyła się w dniu 19 grudnia 2023 roku od godz. 900 do godz.
1200.
W Sesji na 15 Radnych udział wzięło 13. Nieobecni: Radny Jerzy Brejna, Radny Krzysztof Książka. 
Sesję otworzył i prowadził Przewodniczący Rady Gminy Pan Ludwik Borolewski.
Sesja transmitowana i nagrywana w formie audiowizualnej.
Spoza grona Radnych udział wzięli:
1. Pan Brunon Han - Przewodniczący Rady Powiatu,
2. Pani Anna Ośko - Z-ca Wójta Gminy,
3. Pani Monika Kaczmarek - Skarbnik Gminy,
4. Pani Karolina Kuchta - Sekretarz Gminy,
5. Pani Iwona Strzyżewska - Radca Prawny,
6. Pani Dorota Pikuła - Dyrektor GOPS,
7. Pani Anna Borolewska - Sołtys Michała,
8. Pani Agnieszka Jastrzębska - Sołtys Bratwina,
9. Pani Teresa Majewska - Sołtys Fletnowa,
10. Pani Bogusława Prokopowicz - Sołtys Górnej Grupy,
11. Pani Natalia Smarz - Dyrektor CUW,
12. Pani Anna Stoppel - Kierownik Gminnej Biblioteki.

Porządek obrad:
1. Otwarcie sesji.
2. Stwierdzenie quorum.
3. Zgłaszanie propozycji zmian do porządku obrad.
4. Przyjęcie protokołów z poprzednich sesji.
5. Sprawozdanie Wójta z działalności między sesjami.
6. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy na 2024 rok.
7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2024 rok.
8. Podjęcie uchwały w sprawie wystąpienia do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z petycją o podjęcie 
inicjatywy ustawodawczej w zakresie nowelizacji ustaw: kodeksu postępowania cywilnego, kodeksu 
pracy, ustawy o postępowaniu egzekucyjnym w administracji i innych powiązanych tematycznie.
9. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzenia konsultacji społecznych z 
mieszkańcami Gminy Dragacz.
10. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji 
Dragacz.
11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki Nad Zabytkami dla Gminy 
Dragacz na lata 2024 -  2027.
12. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia aktualizacji Założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, 
energię elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Dragacz.
13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego z 
gminą-miasto Grudziądz na realizację zadań w zakresie opieki nad bezdomnymi zwierzętami
14. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Dragacz na 2024 rok.
15. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Dragacz na 
lata 2024-2038.
16. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu Gminy Dragacz na 2023 rok.
17. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Dragacz na lata 2023-2036.

1



18. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie przez Gminę Dragacz 
nieruchomości oznaczonej jako działka nr 110/14 obręb Michale.
19. Podjęcie uchwały w sprawie pozostawienia skargi bez rozpoznania.
20. Wolne wnioski i zapytania.
21. Zamknięcie sesji.

Do pkt 1 -  Otwarcia XLVIII zwyczajnej Sesji Rady Gminy Dragacz dokonał Przewodniczący 
Rady Gminy Pan Ludwik Borolewski, witając przybyłych Radnych Gminy Dragacz, Pana 
Przewodniczącego Rady Powiatu, witając Panią Wójt, Panią Z-cę Wójta, Panią Skarbnik Gminy, 
dyrektorów i kierowników jednostek organizacyjnych gminy, Panią radcę prawną, Sołtysów oraz 
mieszkańców gminy. Poinformował, że obrady sesji Rady Gminy Dragacz są nagrywane i 
teletransmitowane w formie audiowizualnej, która jest później udostępniana na stronie Biuletynu 
Informacji Publicznej Gminy Dragacz, stronie Urzędu Gminy w Dragaczu oraz na kanale YouTube i 
każdy, kto jest obecny i zabiera głos wyraża zgodę na upowszechnienie swojego wizerunku, a 
klauzula informacyjna dotycząca ochrony danych osobowych jest wywieszona do zapoznania na 
drzwiach wejściowych do sali posiedzeń.
Do pkt 2 -  Przewodniczący Rady Gminy Pan Borolewski Ludwik stwierdził, że na podstawie listy 
obecności w Sesji uczestniczy 13 Radnych, co upoważnia Radę Gminy do podejmowania 
prawomocnych uchwał. Teraz sprawdzimy obecność.
Lista obecności stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 3 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  przechodzimy do punktu 3 
porządku obrad. Do zgłaszania propozycji zmian do porządku obrad? Porządek obrad wszyscy Radni 
otrzymali. Czy są propozycje zmian do porządku obrad? Ja, wniosek mam o rozszerzenie porządku 
obrad o dwa punkty, czyli 18. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie 
przez gminę Dragacz nieruchomości, oznaczony jako działka nr 110/14, obręb Michale. To jest 1 
wniosek. I drugi wniosek. Wpłynęła skarga. Przekazana nam przez Wojewodę Kujawsko- 
Pomorskiego, skarga na Wójta Gminy Dragacz w sprawie nieprawidłowości, jakie występują w 
przedszkolu w Grupie. I skargę ze względu, na to żeby nie zwoływać sesji nadzwyczajnej na 
początku roku, rozpatrzymy ją dzisiaj. Także w punkcie. Dodajemy pkt 19 rozpatrzenie skargi. Punkt 
19. Podjęcie uchwały nr 495/23 w sprawie pozostawienia skargi bez rozpoznania. Dlatego, że skarga 
nie jest podpisana, nie mamy podpisu. Także to będzie pkt 19, 20. Wolne wnioski, zapytania i pkt 21. 
Zakończenie sesji. Teraz poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad.
Stwierdzam, że porządek obrad zostaje zmieniony większością głosów, otrzymując następującą 
ilość głosów: za zmianą porządku obrad głosowało 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych 
i przy braku głosów wstrzymujących się.
Skoro nie ma innej propozycji do porządku obrad.
Do pkt 4 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Przechodzimy do kolejnego 
punktu 4 tj. „Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.” Protokół został sporządzony i wyłożony do 
wglądu w biurze Rady Gminy oraz umieszczony, jako projekt na stronie Biuletynu Informacji 
Publicznej Gminy Dragacz (BIP). Czy są uwagi do protokołu Nr XLVI/23 z dnia 21 listopada 2023 
r.? Nie widzę. Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że protokół Nr XLVI/23 z dnia 21 listopada 2023 r. został przyjęty jednogłośnie 
następującą ilością głosów: 13 - za, przeciwnych i wstrzymujących się -  nie było.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Mamy drugi protokół z sesji nadzwyczajnej 
Nr XLVII/23 z dnia 5 grudnia 2023 r. Czy są uwagi do protokołu Nr XLVII/23 z dnia 5 grudnia 2023 
r.? Nie widzę. Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że protokół Nr XLVII/23 został przyjęty jednogłośnie następującą ilością głosów: 
13 - za, przeciwnych i wstrzymujących się -  nie było.
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Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Po pkt 5 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Przechodzimy do pkt. 5 porządku 
obrad w tym punkcie. Proszę Panią Zastępcę Wójta Gminy o złożenie sprawozdania z działalności 
między sesjami.
Z-ca Wójta Gminy Pani Anna Ośko -  Panie Przewodniczący, wysoka Rado, Szanowni Państwo, 
składam sprawozdanie w imieniu Pani Wójt za okres między sesjami 21 listopada do dnia 
dzisiejszego. Pani Wójt w tym okresie wydała 16 zarządzeń. Jeżeli chodzi o przetargi, wyłoniliśmy 2 
oferentów. Pierwszy przetarg na remont drogi gminnej w miejscowości Grupa w ciągu ulicy szkolnej 
wpłynęły 3 oferty. Wybraliśmy ofertę nr 1- firmy Przedsiębiorstwo Budowy Dróg i Mostów za cenę 
690 466 zł i 90 gr. Umowa została podpisana 15 grudnia. W drugim przetargu na - Dostawę oleju 
opałowego do kotłowni olejowych na terenie Gminy Dragacz w 2024 roku. Również złożono 3 
oferty, z tym, że jedna podlegała odrzuceniu. Firma, którą wybraliśmy, jest to firma spółka z Golub- 
Dobrzynia. Cena oferty 475 679 zł i 76 gr. Umowa została podpisana 7 grudnia. Jeżeli chodzi o 
przyznane dofinansowania, to w okresie międzysesyjnym uzyskaliśmy informację, że otrzymaliśmy 
dofinansowanie na wymianę|: Opraw nie energooszczędnych na led na terenie Gminy Dragacz. 
Wartość inwestycji to ponad 1 141 900 zł; kwota dofinansowania 913 520 zł. Będzie to wymiana 
opraw, około ilości 550 sztuk na terenie całej Gminy Dragacz. W okresie między sesyjnym 
złożyliśmy jeszcze 2 wnioski dotacyjne: na profilaktykę dla urzędnika wartość dofinansowania 285 
454 zł 38 gr. Jest to program regionalny, program operacyjny naszego województwa oraz drugi 
projekt związany z cyberbezpieczeństwem gminy. Wartość grantu 566 427 zł. W okresie 
międzysesyjnym odbieraliśmy takie inwestycje jak: budowa świetlicy wiejskiej w Grupie osiedle, 
utworzenie centrum aktywności wiejskiej poprzez budowę placu zabaw i siłowni wewnętrznej w 
miejscowości Polskie Stwolno oraz budowę drogi gminnej w Wiąskich Piaskach. Wszystkie te 
inwestycje były dofinansowane ze środków zewnętrznych. Jak Państwo wiecie, 15 grudnia 
odbieraliśmy, otwieraliśmy oficjalnie świetlicę wiejską w Grupie. Od teraz zarządza tym Pani sołtys 
także wszystkim bardzo serdecznie dziękujemy za udział w spotkaniu, a mieszkańcom życzymy 
owocnych działań na terenie świetlicy. Jeżeli chodzi o Fundusz sołecki, na dzień 19 grudnia 
wydaliśmy 514 076 zł i 15 gr na ten moment zostało jeszcze do wydania niecałe 6 769 zł i 4 gr.
A to z tego względu, że faktury cały czas nawpływają do pracownika i tutaj trwa opisywanie 
merytoryczne, formalne i przelewy. Jeżeli chodzi o umorzenia, został umorzony 1 wniosek za 
odpady, złożony 1 października na kwotę 151 zł 64 groszy - w trakcie rozpatrywania. Natomiast 
jeżeli chodzi o gospodarkę, mieniem i rolnictwo, podpisaliśmy nowe umowy na: usługi polegające na 
opiece weterynaryjnej wolnożyjących kotów, sterylizację oraz chipowania. Tutaj swoją ofertę, 
najtańszą złożyła przychodnia weterynaryjna Rudy Kot z Grudziądza. Jeżeli chodzi natomiast o 
usługi opieki nad bezdomnymi, czasowo odebranymi właścicielom, taką opiekę sprawuje Bogusława 
Prokopowicz w Górnej Grupie. Natomiast jeżeli mowa o gospodarce komunalnej i mieszkaniowej, 
dokonaliśmy takich pilnych rzeczy, w naszym mieniu komunalnym jest to: wymiana kanalizacji 
zewnętrznej w Wielkim Stwolnie jest to koszt 50 000 zł; z piecami kaflowymi i kominami -  koszt 
5790,00 zł; usuwanie awarii związanych z pokryciami dachowymi ponad 4 000 zł. Jeżeli chodzi o 
temat oświaty, to 7 grudnia odbyły się 3 postępowania egzaminacyjne na stopień nauczyciela 
mianowanego który zakończyły się wynikiem pozytywnym. Nauczyciele biorący udział w 
postępowaniu egzaminacyjnym są pracownikami Przedszkola Samorządowego w Górnej Grupie. 
Wydaliśmy również 2 pozytywne decyzje na dofinansowanie pracodawców, kosztów kształcenia, 
młodocianych i pracowników - jest to kwota ponad 19 432 zł. Tak jak Państwo wiecie, mieliśmy 
chwilową zimę, więc zaczęliśmy odśnieżanie naszych dróg gminnych. Na ten moment aura jest już 
ciepła. Więc myślę, że no nie wiem, czy będziemy dalej odśnieżać czy na tym się skończy, czy się nie 
skończy. Zobaczymy. Jeżeli chodzi o takie spotkania międzysesyjne Pani Wójt, bądź ja, brałyśmy 
udział w następujących spotkaniach:
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- 24 listopada odbyło się spotkanie z prezesem SIM w Bydgoszczy, z Panem Szymonem Łepskim w 
siedzibie Gminy - odnośnie lokalizacji dalszych etapów prac, nad budową domów czynszowych;
- 27- 28 listopada brałyśmy udział w XX kongresie Związku Gmin Wiejskich w Warszawie z Panią 
Wójt;
- 1 grudnia posiedzenie zarządu wspólników SIM w Bydgoszczy za pośrednictwem Platformy 
Teams;
- 2 grudnia uczestniczyliśmy w „Mikołajkach” dla dzieci Wielkie Zajączkowo;
- 6 grudnia koncert kolęd i pastorałek w Szkole podstawowej w Grupie, tego samego dnia również w 
Dragaczu;
- 9 grudnia spotkanie świąteczne z mieszkańcami na sołectwa Bratwin;
- 12 grudnia spotkanie opłatkowe z Zarządem Gminnym OSP z terenu Gminy Dragacz w siedzibie 
urzędu;
- 13 grudnia spotkanie wigilijne klubu seniora Radosne Serce w Wielkim Lubieniu;
- 13 grudnia - Kolędy i pastorałki w Szkole Podstawowej w Michalu,
-14 grudnia - spotkanie wigilijne Klubu Seniora oczywiście w Wielkim Lubieniu;
- 15 grudnia brało udział w starostwie powiatowym podsumowując spotkanie odnośnie 
bezpieczeństwa powiatu świeckiego;
- 15 grudnia otwarcie świetlicy w Grupie;
-15 grudnia również spotkanie wigilijne w Wielkim Stwolnie oraz 18 grudnia - przegląd kolęd i 
pastorałek w Przedszkolu Samorządowym w Grupie.
Także ten świąteczny okres w grudniu był czasem spotkań. Z tego miejsca chciałabym Państwu, a w 
szczególności Państwu Radnym i mieszkańcom życzyć wszystkiego najlepszego na zbliżające się 
święta. W imieniu swoim, Pani Wójt oraz pracowników Urzędu Gminy w Dragaczu tak, aby życzenia 
były głównie skierowane dla zdrowia. Tak, bo widzimy, co się dzieje. Wczoraj mieliśmy okazję z 
Panem Przewodniczącym być w przedszkolu, na 100 dzieci, 40 dzieci jest obecnych. Więc jakby ta 
fala wzrasta. Życzę Państwu dobrego zdrowia, wszelkiej pomyślności, wielu sukcesów, niech 
wyjątkowy czas, płynie w rodzinnej i ciepłej atmosferze. Niech przyniesie radość i nadzieję na lepsze 
jutro i aby te wszystkie nasze konflikty się zakończyły i nigdy nie wróciły. Życzę również, aby ten 
nowy rok 2024 przyniósł Państwu to, co najcenniejsze w poszanowania, wszelkiej radości i 
pomyślności. Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej rozdaje paczki seniorom na terenie Gminy 
Dragacz. Tam było ponad chyba też 560, jak się nie mylę tych paczek. Seniorzy bardzo chętnie cieszą 
się po prostu tej okazji i jest to taki okres, kiedy może ta paczka nie jest jakaś strasznie duża i bogata, 
ale się liczy, bo kontakt z człowiekiem i to, że przychodzimy i pokazujemy się z tego miejsca. 
Chciałabym Państwa poprosić w imieniu Pani Doroty w przerwie, troszkę poprosilibyśmy o pomoc w 
roznoszeniu tych paczek, tutaj radnych. Może Pani Dorota, ewentualnie powie, o jakie miejsca 
chodzi? Tego jest sporo, a też niestety chorujemy, Pani Wójt też jest nas zwolnienie chorobowym 
dlatego też dzisiaj nie mogła uczestniczyć w sesji, także na ten moment. Dziękuję. Pani Dorota, może 
będzie chciała też coś dodać.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuję Pani Z-cy Wójt za złożenie 
sprawozdania między sesjami, za życzenia złożone. Dziękuję.
Do pkt 6 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Przystępujemy do pkt 6 porządku 
obrad, do podjęcia uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy rady na 2024 rok. Materiały były 
omawiane na posiedzeniach komisji. Chciałbym zwrócić uwagę, że plan pracy tylko jest 
proponowany na pierwszy kwartał 2024 rok z uwagi na to, że kończymy kadencję obecnej Rady 
Gminy i kadencja trwa, ta do końca kwietnia. Dlatego zgodnie statutem gminy nie możemy 
przyjmować dzisiaj planu na cały przyszły rok. Nowa rada podejmie to na dalszy okres, na swoją 
odpowiedzialność uchwali sobie sama już. W pierwszym kwartale przewidujemy: Ocenę 
funkcjonowania OSP na terenie gminy. Sprawozdanie z działalności Związku Wałowego w Dragaczu 
oraz informacja o działalności Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie w Gdańsku w
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zakresie utrzymania i konserwacji wału przeciwpowodziowego jak i regulacji urządzeń melioracji 
podstawowej. Sprawozdanie z działalności oraz informacja o stanie porządku i bezpieczeństwa 
publicznego Policji na terenie gminy. Przyjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Dragacz w 
2024 roku. Sprawozdanie z realizacji Gminnego programu Wspierania Rodziny na lata 2022-2024 za 
rok 2023. Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i finansów Pana 
Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały.
Radny Pan Mieczysław Galanty - Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Panią Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG - Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Radnego Pana Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej uchwały. 
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania? Nie widzę. 
Przystępujemy do głosowania projektu uchwały numer XLVI11/482/23 w sprawie przyjęcia planu 
pracy rady na 2024 rok. Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzani, że uchwała nr XLVIII/482/23 została przyjęta następującą ilością głosów: za jej 
przyjęciem głosowało - 12 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy 1 - głosie 
wstrzymującym się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 7 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  przechodzimy do pkt. 7 porządku 
obrad. W tym punkcie jest podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej w 
roku 2024. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rewizyjnej Pana Radnego Marcina Chabuckiego o omówienie projektu uchwały nr XLVI11/483/23. 
Radny Pan Marcin Chabucki -  projekt uchwały zawiera, podobnie jak poprzednia uchwała, plan 
pracy komisji rewizyjnej tylko na pierwszy kwartał 2024 roku i przewiduje jedno posiedzenie 
na tym posiedzeniu: kontrola działalności Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji w Górnej 
Grupie, kontrola wydatkowania środków budżetowych na Ochotniczą Straż Pożarną i kontrola 
działalności Gminnej Biblioteki Publicznej.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuje Przewodniczącemu Komisji 
Rewizyjnej za omówienie planu pracy. Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i 
finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały.
Radny Pan Mieczysław Galanty -  Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący R G - Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Panią Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG - Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Radnego Pana Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej uchwały.
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały numer XLVIII/483/23 w 
sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2024 rok. Rozpoczynamy głosowanie.
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Stwierdzam, że uchwała nr XLVIII/483/23 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy braku 
głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 8 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  kolejny punkt porządku obrad 8, a 
w tym punkcie podjęcie uchwały w sprawie wystąpienia do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z 
petycją o podjęcie inicjatywy ustawodawczej w zakresie nowelizacji ustaw kodeksu postępowania 
cywilnego, kodeksu pracy o postępowaniu egzekucyjnym w administracji i innych powiązanych 
tematycznie. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Tak jak mówiłem na posiedzeniach 
komisji do nas wpłynęła petycja z biura Rady Miejskiej w Toszku i Rada Miejska w Toszku uchwałą 
z 27 września 2023 roku wystąpiła do Sejmu z Rzeczypospolitej Polskiej z petycją o podjęcie 
inicjatywy ustawodawczej w zakresie nowelizacji ustaw kodeksu postępowania cywilnego, kodeksu 
pracy, ustawy o postępowaniu egzekucyjnym w administracji i innych powiązanych tematycznie. 
Chodzi o to, żeby obniżyć dolną granicę egzekucji świadczeń pieniężnych należnych urzędom i to 
właśnie urząd, biuro Rady Miejskiej w Toszku do nas także, wystąpiło z taką petycją, żebyśmy 
poparli tą inicjatywę i po konsultacji z Panią radcą prawnym i po posiedzeniach komisji żeśmy 
Postanowili dać do zatwierdzenia projekt uchwały nr XLV111/484/23 i w projekcie uchwały jest 
zawarte, że na podstawie art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym 
uchwala się, co następuje: § 1 . 1 .  Występuje się do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z petycją o 
podjęcie inicjatywy ustawodawczej w zakresie nowelizacji ustaw: Kodeksu postępowania cywilnego, 
Kodeksu pracy, ustawy o postępowaniu egzekucyjnym w administracji i innych powiązanych 
tematycznie, polegającej na dopuszczeniu egzekucji sądowej oraz egzekucji administracyjnej 
należności innych niż alimentacyjne z minimalnego wynagrodzenia za pracę w wysokości nie 
mniejszej niż dopuszczalna egzekucja ze świadczeń emerytalno-rentowych, tj. 25%. 2. Treść petycji 
stanowi załącznik do niniejszej uchwały. 3. Przesyła się petycję do wszystkich czynnych posłów 
okręgu wyborczego, w którym znajduje się Gmina Dragacz z prośbą o zajęcie stanowiska. § 2. 
Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Dragacz. § 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem 
podjęcia. W uzasadnieniu piszemy, żc sytuacja finansowa Gmin sprawia, że niezbędne staje się 
podjęcie kroków mających na celu jej pilną poprawę. Szeroki wachlarz obowiązków gminy, w tym 
m.in. obowiązki związane z posiadaniem lokali komunalnych, prowadzeniem gospodarki śmieciowej 
oraz gospodarki wodociągowo-kanalizacyjnej, czy zapobieganiem skutkom przeróżnych form 
wandalizmu -  w sposób jasny wielokrotnie stawiają Gminę w roli wierzyciela. Mimo, że 
ustawodawca dotychczas dostrzegał specjalną rolę jaką wykonują Gminy i dał im w aktualnych 
przepisach pozycję lekko uprzywilejowaną (wyższa pozycja w planie podziału środków uzyskanych 
z egzekucji sądowej, czy zwolnienie z opłat egzekucyjnych), to działania te niestety okazują się 
niewystarczające w świetle obowiązującej ochrony minimalnego wynagrodzenia. Instytucja 
całkowitej ochrony minimalnego wynagrodzenia miała swoje uzasadnienie w czasie, gdy 
wynagrodzenie to faktycznie stanowiło niejako minimum egzystencjalne. Z uwagi na liczne 
nowelizacje minimalnego wynagrodzenia -  szczególnie w ostatnich kilku latach -  ochrona tej kwoty 
stała się oderwana od rzeczywistości. Dla kontrastu warto tutaj przywołać, że minimalne świadczenie 
emerytalne podlegające całkowitej ochronie wynosiło w 2023 roku 1.191,33 zł. Oznacza to w 
uproszczeniu, że źródło utrzymania osoby otrzymującej emeryturę w wysokości 1.700,00 zł podlega 
egzekucji w 25%, natomiast źródło utrzymania osoby otrzymującej minimalne wynagrodzenie w 
kwocie 2.783,86 zł netto nie podlega egzekucji w ogóle. Pomijamy aspekt egzekucji alimentów, gdyż 
to osobne zagadnienie. Trzeba mieć na uwadze również zmiany w strukturze zatrudnienia w Polsce. 
Zgodnie z danymi GUS w 2016 roku w Polsce minimalne wynagrodzenie pobierało 1,46 min 
obywateli. W latach 2017, 2018, 2019 było to 1,5 min obywateli, a w 2021 r. już 1.6 min obywateli. 
Natomiast Ministerstwo Finansów w lipcu 2023 r. podało, że kwota ta wzrosła już do 2,7 min 
obywateli, a w wersji późniejszej wskazuje już 3,05 min obywateli. Zgodnie z danymi GUS na

6



początku 2023 r. w ogóle w gospodarce narodowej pracowało około 15 min osób. Oznacza to, że 
około 20% pracującego społeczeństwa pobiera minimalne wynagrodzenie i tym samym 1/5 
pracującego społeczeństwa ma cały swój dochód zwolniony od egzekucji. W sposób zrozumiały 
osoby o niższych dochodach jednocześnie są częstszymi dłużnikami Gmin, przez co w kontekście 
działalności gminy odsetek tych osób jest jeszcze większy. Całkowita ochrona minimalnego 
wynagrodzenia sprawia, że niektóre nawet drobne należności wynoszące kilkadziesiąt złotych nie są 
przez dłużników spłacane, gdyż są oni przekonani o swojej bezkarności. Jakikolwiek zakres potrąceń 
z tego wynagrodzenia nie tylko zwiększyłby skuteczność już prowadzonych egzekucji, ale również 
przyczyniłby się do zapobiegania konieczności występowania z kolejnymi. Z uwagi na powyższe 
niniejszą petycję uważamy za celową. U nas w gminie, także chcemy to powiedzieć, z tym że 
zadłużenia wzrastają z roku na rok i wydaje mi się, że wprowadzić zmiany w przepisach nastąpiłyby. 
No to ułatwiłoby to nam egzekucję świadczeń, szczególnie jeśli chodzi o należności typu 
komunalnego.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.
Radny Pan Mieczysław Galanty -  Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty 
Kultury Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej uchwały. 
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania? Nie widzę. 
Przystępujemy do głosowania projektu uchwały numer XLVIII/484/23 w sprawie wystąpienia do 
Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z petycją o podjęcie inicjatywy ustawodawczej w zakresie 
nowelizacji ustaw kodeksu postępowania cywilnego, kodeksu pracy o postępowaniu egzekucyjnym 
w administracji i innych powiązanych tematycznie. Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że uchwała nr XLVIII/484/23 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy 
braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 9 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  następny punkt to podjęcie 
uchwały w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzenia konsultacji społecznych z 
mieszkańcami Gminy Dragacz. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Proszę w 
imieniu Wójta Gminy, Panią Sekretarz Gminy o omówienie projektu uchwały.
Sekretarz Gminy Pani Karolina Kuchta -  Panie Przewodniczący, wysoka Rado, uchwała określa 
zasady i tryb przeprowadzania konsultacji wskazuje kto może wnioskować o przeprowadzenie 
konsultacji, kto podejmuje decyzję o przeprowadzeniu konsultacji, jakie konsultacje mogą mieć 
zasięg oraz formę. Tego nie było w poprzedniej, uchylonej uchwale z roku 2015.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuję Pani Sekretarz za omówienie 
projektu uchwały w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzenia konsultacji społecznych z 
mieszkańcami Gminy Dragacz. Proszę przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i 
Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały.
Radny Pan Mieczysław Galanty -  Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty 
Kultury Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuje bardzo. Proszę Przewodniczącego 
Komisji Rolnej Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii 
dotyczącej uchwały.
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuje bardzo. Czy są uwagi lub 
zapytania do projektu uchwały nr XLVIII/485/23? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania 
projektu uchwały nr XLVI11/485/23 w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzenia 
konsultacji społecznych z mieszkańcami Gminy Dragacz. Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że uchwała nr XLVIII/485/23 została przyjęta jednogłośnie następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy 
braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 10 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  przechodzimy do punktu 10 
porządku obrad, w tym punkcie mamy podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 
wyznaczenia obszarów i granic, aglomeracji Dragacz. Materiały były omawiane nad posiedzeniach 
komisji. Poproszę w imieniu Wójta Gminy Kierownika Referatu Zamówień Publicznych Pana 
Krystiana Żłobińskiego o omówienie projektu uchwały nr XLVIII/486/23.
Kierownik Referatu Zamówień Publicznych Pan Krystian Żłobiński- Panie Przewodniczący, 
wysoka Rado, szanowni Państwo w 2022 roku przeprowadziliśmy przegląd naszej aglomeracji 
Dragacz oraz odbyliśmy konsultacje z Regionalnym Dyrektorem Gospodarki Wodnej w Gdańsku w 
sprawie zmiany naszych granic tej aglomeracji i liczby naszych mieszkańców. Jest spowodowane 
to również faktem, że musimy wypełnić założenia dyrektywy unijnej, dyrektywy ściekowej, 
dotyczącej m.in. procentu skanalizowania mieszkańców w sieci, dopuszczenia zbiorników 
bezodpływowych w granicach pół procent całej aglomeracji. Również mieliśmy zmienić granice, 
dlatego, że mamy pewne zaległości w kanalizowaniu terenów, które musimy przedłożyć poza rok 
2023 i prawdopodobnie do końca 2027 ta kanalizacja może być jeszcze niewykonana. Dlatego też 
musieliśmy zmienić równoważną liczbę mieszkańców, wykreślając z tej aglomeracji te tereny 
przewidywane do skanalizowania oraz pewne enklawy już terenach skanalizowanych, gdzie 
mieszkańcy mają system indywidualny oczyszczania poprzez przyzagrodowe oczyszczalnie 
ścieków. Reasumując, po zmianach, które musimy spełniać, żeby również uniknąć w przyszłości 
kar z tego tytułu, że nie wypełniamy dyrektyw unijnych to osiągnęliśmy to dzięki zmianom granic i 
równoważnej liczbie mieszkańców, współczynnik 98%, zakładane przez właśnie dyrektywy i na 
dzisiaj spełniamy te wymagania, które groziły nam nałożeniem kar na gminę, a wynikające właśnie 
z tej dyrektywy. Obecnie aglomerację zmniejsza się z 5 321 RLM-u do 4 724. Jest to też zmiana, 
która wynika ze spadku, że no w Gminie Dragacz liczba mieszkańców się zmniejsza. I na koniec 
2022 roku już nie mieliśmy 7 000 mieszkańców. To się też również przekłada na liczbę 
mieszkańców całej aglomeracji. Żeby tutaj jeszcze zobrazować taką aglomerację, mamy tu kilka 
miejscowości gminy, która te aglomeracje tworzą tak, to jest: Dragacz, część miejscowości 
Michale, Górna Grupa, Stare Marzy, Dolna Grupa i Grupa. Pozostałe miejscowości w tej 
aglomeracji nie są i prawdopodobnie, no nie będą.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuje Panu Kierownikowi Referatu 
Zamówień Publicznych za omówienie projektu uchwały zmieniającą uchwałę w sprawie 
wyznaczenia obszaru granic aglomeracji Dragacz. Obecnie proszę przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie 
opinii dotyczącej projektu uchwały.
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Radny Pan Mieczysław Galanty -  Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty 
Kultury Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuje bardzo. Proszę Przewodniczącego 
Komisji Rolnej Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii 
dotyczącej uchwały.
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr XLVIII/486/23 zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia obszarów i granic, 
aglomeracji Dragacz? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr 
XLVI11/486/23 zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia obszarów i granic, aglomeracji 
Dragacz. Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że uchwała nr XLVIII/486/23 została przyjęta jednogłośnie następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy 
braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 11 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  W punkcie następnym 11. jest 
podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki Nad Zabytkami dla Gminy 
Dragacz na lata 2024 -  2027. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Poproszę w 
imieniu Wójta Gminy pracownika urzędu gminy Panią Patrycję Jaśniewską o omówienie projektu 
uchwały nr XLVIII/487/23.
Referent Pani Patrycja Jaśniewską — szanowna Rado podstawą prawną sporządzenia Gminnego 
programu opieki nad zabytkami są przepisy wynikające z ustaw}' o ochronie zabytków i opiece nad 
zabytkami. Zgodnie z artykułem 87 wymienionej ustawy Wójt sporządza na okres 4 lat Gminny 
program opieki nad zabytkami, który jest uchwalany przez Radę Gminy po uzyskaniu opinii 
Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. Głównym celem tego programu jest określenie 
zasadniczych kierunków działań na rzecz ochrony i opieki nad zabytkami zgodnie z ustawą na 
następne 4 lata. Niniejszy program jest kontynuacją poprzedniego programu. Zaktualizowano o te 
działania, których realizacja zaczyna się w przyszłym roku. Przygotowany program został 
pozytywnie zaopiniowany przez Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. Z realizacji programu 
Wójt sporządza sprawozdanie, które przedstawia Radzie Gminy.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuje Pani za omówienie projektu 
uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki Nad Zabytkami dla Gminy Dragacz na 
lata 2024 -  2027. Obecnie proszę przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów 
Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały.
Radny Pan Mieczysław Galanty — Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty 
Kultury Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej uchwały. 
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki Nad Zabytkami dla Gminy Dragacz na lata 
2024 -  2027? Nie widzę. Przystępujemy do glosowania projektu uchwały nr XLVIII/487/23 w 
sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki Nad Zabytkami dla Gminy Dragacz na lata 2024 -  
2027- Rozpoczynamy glosowanie.
Stwierdzam, że uchwała nr XLVIII/487/23 została przyjęta jednogłośnie następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy 
braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 12 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Przechodzimy do pkt 12 
porządku obrad, w tym punkcie mamy podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia aktualizacji założeń 
do planu zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Dragacz. Materiały 
były omawiane na posiedzeniach komisji. Poproszę w imieniu Wójta Gminy Kierownika Referatu 
Zamówień Publicznych Pana Krystiana Żłobińskiego o omówienie projektu uchwały.
Kierownik Referatu Zamówień Publicznych Pan Krystian Żłobiński -  Zanim przystąpię do 
omówienia uchwały. Propozycja jest autorkorekty w tej uchwale, polegająca na wykreśleniu w 
tytule uchwały słowa „uchwalenia”; dodaniu po zwrocie Gminy Dragacz - na lata 2023-37. W 
podstawie prawnej po tekst jednolity dziennika ustaw 2023 poz. 40 z późn. zm. dopisuje się przypis 
i w stopce uchwały wymienia się zmiany w kolejnych pozycjach dzienników ustaw. W podstawie 
prawnej Dz.U. z 2022 poz. 1385 z późniejszymi zmianami i dodaje się przypis i wymienia się 
zmiany pozycji ustaw. W § 1 po zwrocie dla Gminy Dragacz - dodaje się zwrot - na lata 2023- 
2037. W uzasadnieniu uchwały wykreśla się ponownie słowo - uchwalenia. W podstawie prawnej 
aktualizacji projektu założeń do planu zaopatrzenia w ciepło elektryczną paliwa gazowe stanowi. 
Zmienia się tutaj ust. 2, art. 19 ustawy prawo energetyczne. Wykreśla się z Dz.U. z pozycji 22, 
2022 roku, poz. 1385 z późn. zm. i wykreśla się pozycje zmieniające. Po zwrocie, zgodnie z którym 
wykreśla się wójt, burmistrz, prezydent miasta proceduje. I po zwrocie projekt założeń dodaje się 
zwrot - sporządza się na dla obszaru gminy co najmniej raz na 15 lat i aktualizuje co najmniej raz 
na 3 lata. Zdanie po słowie opracowała, wykreśla się słowo - poprzedni. Zmienia się literę dużą - 
Uchwała - na małą literę U. Uzasadnienie. Ponadto, zgodnie z zapisami art. 7 ust. 1 pkt 3 ustawy z 
dnia 8 marca o samorządzie gminnym Dz.U. z 2021 poz. 2072. Skreśla się pozycję i zmienia, 
dodaje się zwrot z późn. zm. Do zadań własnych gminy należy zaopatrzenie w energię 
energetyczne i poniżej, gdzie mamy zapisy dotyczące uzgadniania naszej uchwały, wykreślić 
słowo, znak - przed zdaniem zaczynającym się od „Projekt odstąpienia od przeprowadzenia... . 
Ostatnią uchwałę w sprawie założeń podjęliśmy w 2023 roku. W stosunku właśnie do uchwały 
podjętej w 2022 dokonano kilka zmian. Dokonaliśmy, mieszkańcy i przedsiębiorcy dokonali 
pewnych zmian. Jeżeli chodzi o założenia projektu założeń do planu m.in. główną taką zmianą była 
zmiana zasilania osiedla Grupa, gdzie w tej chwili osiedle jest zasilane z kotłowni lokalnej, 
działającej przez podmiot prywatny. Kolejna zmiana dotyczyła zmiany w zakresie OZE. Okazuje 
się, że tutaj były pewne działania, również gminy, w zakresie wprowadzenia na teren instalacji 
OZE, 2 projekty były realizowane, dotyczące instalacji fotowoltaicznej, pompy ciepła, ale też jest 
zauważalny trend społeczeństwa, że część społeczeństwa znając problemy z zanieczyszczeniem 
powietrza też wypełnia swoje obowiązki w tym zakresie i przechodzą z paliw stałych na paliwa 
ekologiczne lub ma w ogóle na rozwiązania OZE. Dużo społeczeństwa zakłada na własny koszt. 
Powinniśmy projekty realizować również jako gmina z udziałem społeczeństwa, nie wszyscy w 
tym projekcie uczestniczą z uwagi ograniczenia, ale mieszkańcy również z własnej inicjatywy też 
wykonywali te obowiązki znaczy się instalacji OZE i montowali przede wszystkim baterie 
słoneczne lub instalacje fotowoltaiczne. Również jest trend, że przechodzą mieszkańcy z zasilania, 
właśnie ciepła od paliw stałych na pompy ciepła, co jest zauważalne i to jakby zmienia nasz projekt 
założeń w stosunku do poprzedniego i tendencje raczej będą takie, że ta sytuacja będzie się w
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dalszym ciągu zmieniać. Też zmiana dotyczy inicjatywy już na poziomie krajowym, bo zaistniał u 
nas program gazyfikacji gminy. I od zeszłego roku tak naprawdę z kierunku Grudziądza już 
poprowadzono sieć w kierunku Grupy i częściowo Górnej Grupy, Nowych Marz. No mamy 
nadzieję, że ta gazyfikacja będzie postępowała w dalszym ciągu. Chociaż, będzie też sytuacja, że 
od gazu będzie się odchodzić, pozostanie źródło podstawowe, to w zasadzie energia elektryczna. 
Tutaj duży udział tej energii elektrycznej powinien być właśnie pozyskiwany z instalacji OZE. No 
jesteśmy takim terenem, gdzie nie możemy dzisiaj myśleć o budowie wiatraków. Z tego tytułu, że 
jako jedno z województw w Polsce mamy podjętą uchwałę, że w linii brzegowej od Wisły nie 
możemy 10 km montować takich instalacji. Może też się oczywiście zmienić, ale na dzisiaj nasza 
gmina jest wyłączona z tego działania. Dziękuję.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuje Panu Kierownikowi za omówienie 
projektu uchwały w sprawie uchwalenia aktualizacji założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, 
energię elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Dragacz. Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie 
opinii dotyczącej projektu uchwały.
Radny Pan Mieczysław Galanty -  Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty 
Kultury Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej uchwały. 
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały a także do zgłoszonych autopoprawek? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania 
autopoprawek do projektu uchwały nr XLVIII/488/23 w sprawie aktualizacji założeń do planu 
zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Dragacz. Rozpoczynamy 
głosowanie.
Stwierdzam, że autopoprawki do uchwały nr XLVIII/488/23 zostały przyjęte jednogłośnie, 
następującą ilością głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów 
przeciwnych i przy braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Przystępujemy do głosowania projektu 
uchwały nr XLVIII/488/23 w sprawie uchwalenia aktualizacji założeń do planu zaopatrzenia w 
ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Dragacz. Rozpoczynamy głosowanie. 
Stwierdzam, że uchwała nr XLVIII/488/23 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy 
braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 13 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Przechodzimy do punktu 13. 
porządku obrad w tym punkcie jest podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie 
porozumienia międzygminnego z gminą miasto Grudziądz na realizację zadań w zakresie opieki 
nad zwierzętami bezdomnymi. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Poproszę w 
imieniu Wójta Gminy podinspektora Panią Agnieszkę Kowalską o omówienie projektu uchwały nr 
XL VI11/489/23.
Podinspektor ds. gospodarki mieniem, rolnictwa i leśnictwa Pani Agnieszka Kowalska -  Panie 
Przewodniczący, wysoka Rado, Szanowni Państwo zgodnie z art. 11 ustawy z dnia 21 sierpnia 
1997 roku o ochronie zwierząt do zadań własnych gminy należy zapobieganie bezdomności
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zwierząt i zapewnienie opieki bezdomnym zwierzętom oraz ich wyłapywanie. Realizacja tego 
obowiązku polega m.in. na zapewnieniu bezdomnym zwierzętom miejsca w schronisku dla 
bezdomnych zwierząt. Gmina Dragacz nie posiada własnego schroniska. W związku z tym na 
podstawie art. 74 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminy może zawrzeć z 
inną gminą porozumienie międzygminne w celu powierzenia zadania własnego. Na mocy tego 
porozumienia Gmina Dragacz będzie mogła zapewnić opiekę w schronisku zwierzętom, zwanym 
Centrum Opieki nad Zwierzętami w Grudziądzu przy ulicy Przytulnej 1. Przedmiotem 
porozumienia jest określenie zasad i warunków przyjmowania zwierząt bezdomnych, udzielania 
pomocy zwierzętom powypadkowym, odbioru padliny z terenu Gminy Dragacz oraz określenie 
warunków utrzymania zwierząt bezdomnych i zapewnienia przez gminę miasto Grudziądz opieki 
nad tymi zwierzętami. Gmina będzie ponosić koszty pobytu odłowionych zwierząt w Centrum 
Opieki nad Zwierzętami w Grudziądzu.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuję Pani podinspektor, Pani Agnieszce 
Kowalskiej za o omówienie projektu uchwały w sprawie zawarcia porozumienia międzygminnego 
z gminą miasto Grudziądz na realizację zadań w zakresie opieki nad bezdomnymi zwierzętami. 
Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego 
Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały.
Radny Pan Mieczysław Galanty -  Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty 
Kultury Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej uchwały. 
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały w sprawie zawarcia porozumienia międzygminnego z gminą miasta Grudziądz na 
realizację zadań w zakresie opieki nad bezdomnymi zwierzętami. Nie widzę. Przystępujemy do 
głosowania projektu uchwały nr XLVIII/489/23 w sprawie zawarcia porozumienia 
międzygminnego z gminą miasta Grudziądz na realizację zadań w zakresie opieki nad 
bezdomnymi zwierzętami. Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że uchwała nr XLVIII/489/23 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy 
braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 14 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Przechodzimy do punktu 14 
porządku obrad. W tym punkcie mamy podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu gminy 
Dragacz na 2024 rok. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Poproszę w imieniu 
Wójta Gminy Panią Skarbnik o omówienie projektu uchwały i przedstawienie opinii Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w tej sprawie.
Skarbnik Gminy Pani Monika Kaczmarek - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni 
Państwo na wstępie zapoznam Państwa z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie 
wydania opinii o projekcie uchwały budżetowej na 2024 rok Gminy Dragacz. Uchwała Nr 18/P/2023 
Składu Orzekającego Nr 6 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 1 grudnia 2023 
roku. Skład Orzekający w osobach: Przewodniczący: Robert Pawlicki - Członek Kolegium RIO 
Członkowie: Aleksandra Kwiatkowska i Edyta Nówek - Członek Kolegium RIO opiniuje pozytywnie 
projekt budżetu Gminy Dragacz na 2024 rok. Uzasadnienie. Projekt uchwały budżetowej wraz z 
objaśnieniami został opracowany w oparciu o ustawę o finansach publicznych z dnia 27 sierpnia
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2009 r. Projekt wpłynął do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy, Zespół Zamiejscowy w 
Toruniu w ustawowym terminie, tj. do dnia 15 listopada 2023 r. Projekt uchwały budżetowej został 
przedłożony Radzie Gminy na podstawie Zarządzenia Nr 92/2023 Wójta Gminy Dragacz z dnia 14 
listopada 2023 r. i może on w 2024 r. - zgodnie z art. 240 ust. 1 uofp - stanowić podstawę gospodarki 
budżetowej gminy do czasu uchwalenia budżetu, nie później jednak niż do 31 stycznia roku 
budżetowego. Na podstawie art. 211 ust. 5 uofp projekt uchwały składa się z budżetu i załączników, 
spełnia normy regulujące zakres merytoryczny zadań finansowych i szczegółowość budżetu 
samorządu, określone w art. 212 ust. 1 uofp. 1,1. Zgodnie z brzmieniem art. 212 ust. 1 pkt 1 uofp 
uchwała budżetowa określa planowane dochody budżetowe gminy z wyodrębnieniem dochodów 
bieżących i majątkowych. Dochody zaplanowano w kwocie 52.518.996,88 zł, w tym: bieżące 
43.354.438,80 zł; majątkowe 9.164.558,08 zł. 2. Po stronie planu, dochody zostały przyjęte w pełnej 
szczegółowości, co spełnia wymogi art. 235 uofp., uwzględnione zostały źródła dochodów własnych, 
w tym wpływy z podatków i opłat. Dotacje celowe pochodzą z budżetu państwa i są przeznaczone na 
zadania zlecone i własne oraz z-jst na zadania realizowane w ramach porozumień. Kwoty planowanej 
subwencji ogólnej oraz udziałów w podatku dochodowym od osób fizycznych zostały przyjęte w 
wielkościach podanych przez Ministerstwo Finansów. Dochody majątkowe gminy pochodzą ze 
sprzedaży majątku, dotacji, środków przeznaczonych na inwestycje i dochodów z tytułu 
przekształcenia użytkowania wieczystego w prawo własności. Zaplanowano środki na finansowanie 
wydatków związanych z realizacją zadań finansowanych z udziałem środków, o których mowa w art. 
5 ust. 1 pkt 2 i 3 uofp tj. środków pochodzących z budżetu Unii Europejskiej oraz niepodlegające 
zwrotowi środki z pomocy udzielanej przez państwa członkowskie Europejskiego Porozumienia o 
Wolnym Handlu (EFTA) oraz środki pochodzące ze źródeł zagranicznych niepodlegające zwrotowi, 
inne niż wymienione w pkt 2. Planowane dochody ujęte w części normatywnej projektu są zgodne z 
wielkościami wykazanymi w załączniku Nr 1 do projektu uchwały. II. 1. Zgodnie z brzmieniem art. 
212 ust. 1 pkt 2 uchwała budżetowa określa łączną kwotę planowanych wydatków budżetu gminy z 
wyodrębnieniem wydatków bieżących i majątkowych. Wydatki zaplanowano w kwocie 
57.895.696,88 zł, w tym: bieżące 43.833.342,70 zł; majątkowe 14.062.354,18 zł. 2. W planie 
wydatków, wydatki zostały ujęte w układzie działów, rozdziałów i grup paragrafów. W 
zaplanowanych wydatkach ogółem, wydatki bieżące stanowią 75,7 % wydatków ogółem, natomiast 
wydatki majątkowe stanowią 24,3 % wydatków ogółem. W planie wydatków bieżących 
uwzględniono: wydatki jednostek budżetowych na wynagrodzenia i składniki od nich naliczone; 
wydatki związane z realizacją ich statutowych zadań. Zgodnie z treścią art. 70a ustawy z dnia 26 
stycznia 1982 r. Karta Nauczyciela w budżecie zostały wyodrębnione środki na dofinansowanie 
doskonalenia zawodowego nauczycieli. Dochody za wydane zezwolenia na sprzedaż napojów 
alkoholowych w całości zostały przeznaczone na wydatki związane ze zwalczaniem i 
rozwiązywaniem problemów alkoholowych. Wpływy z części opłaty za zezwolenie na sprzedaż 
napojów alkoholowych w obrocie hurtowym zostały przeznaczone na wydatki związane ze 
zwalczaniem i rozwiązywaniem problemów alkoholowych oraz na zadania, które mają związek z 
przeciwdziałaniem negatywnym skutkom spożywania alkoholu. Dochody związane z gromadzeniem 
środków z opłat i kar za korzystanie ze środowiska w pełni pokrywają wydatki związane z ochroną 
środowiska. Dochody z opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi zostały w całości 
przeznaczone na pokrycie kosztów funkcjonowania systemu gospodarowania odpadami 
komunalnymi. Jednostka nie zaplanowała zbilansowanie się systemu gospodarowania odpadami 
komunalnymi. Stosownie do wymogu określonego w art. 6r ust. 2da ustawy z dnia 13 września 
1996r. o utrzymaniu czystości i porządku w gminach Rada Gminy podjęła uchwałę o pokryciu części 
kosztów gospodarowania odpadami komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z 
pobranej opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi; dotacje podmiotowe i celowe z budżetu 
Z ustaleń Składu wynika, że w projekcie przyjęto zarówno po stronie dochodów jak i wydatków 
dotacje celowe otrzymane z budżetu państwa na realizację zadań z zakresu administracji rządowej.
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Wielkość łych dotacji jest zgodna z planem finansowym stanowiącym załącznik Nr 7 i 8. Zestawienie 
planowanych kwot dotacji udzielonych z budżetu Gminy sporządzono zgodnie z wymogami art. 215 
uofp. Realizację zadań kultury zabezpieczono w budżecie poprzez dotację podmiotową dla 
samorządowych instytucji kultury, świadczenia na rzecz osób fizycznych, obsługę długu jst. W 
budżecie planuje się utworzenie rezerwy ogólnej w kwocie 60.000,00 zł, stanowiącej 0,1% 
planowanych wydatków, która jest zgodna z art. 222 ust. 1 uofp. Ponadto jst utworzyła rezerwę 
celową w wysokości 115.000,00 zł; która nie przekroczyła granicy określonej w art. 222 ust. 3 uofp i 
stanowi 0,2% planowanych wydatków. Z kwoty tej wyodrębniono rezerwę w wysokości 115.000,00 
zł. z przeznaczeniem na realizację zadań własnych z zakresu zarządzania kryzysowego. Rezerwa ta 
stanowi 0,51% planowanych wydatków budżetu pomniejszonych o wydatki inwestycyjne, wydatki na 
wynagrodzenia i pochodne oraz wydatki na obsługę długu, co jest zgodne z przepisem art. 26 ustawy 
z dnia 26 kwietnia 2007 r. o zarządzaniu kryzysowym. W projekcie budżetu Gminy Dragacz na 2024 
rok spełniony został wymóg wynikający z przepisu art. 242 ust. 1 ustawy o finansach publicznych, 
zgodnie z którym organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego nic może uchwalić budżetu, 
w którym planowane wydatki bieżące są wyższe niż planowane dochody bieżące powiększone o 
przychody, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 5, 6, 7 i 8. W projekcie budżetu Gminy Dragacz 
zaplanowano ujemną różnicę między dochodami bieżącymi a wydatkami bieżącymi w wysokości 
478.903,90 zł. Niemniej jednak relacja o której mowa w wyżej wskazanym przepisie została 
spełniona poprzez zaangażowanie w projekcie budżetu przychodów z tytułu wolnych środków. W 
planie wydatków majątkowych wyodrębniono: inwestycje i zakupy inwestycyjne, w tym na 
programy finansowane z udziałem środków, o których mowa w art. 5 ust. 1 pkt 2 i 3 uofp tj. środków 
pochodzących z budżetu Unii Europejskiej oraz niepodlegające zwrotowi środki z pomocy udzielanej 
przez państwa członkowskie Europejskiego Porozumienia o Wolnym Handlu (EFTA) oraz środki 
pochodzące ze źródeł zagranicznych niepodlegające zwrotowi, inne niż wymienione w pkt 2. 
Wykazane środki na realizację zadań inwestycyjnych są zgodne z danymi zawartymi w wykazie 
inwestycji na 2024 r. (zał. Nr 3 projektu). Kwota przeznaczona na cele inwestycyjne wynosi 
14.062.354,18 zł. III. Zgodnie z art. 212 ust. 1 pkt 3 uofp gmina ustaliła wynik budżetu stanowiący 
deficyt w wysokości 5.376.700,00 zł. Źródłem pokrycia deficytu będą środki pochodzące z emisji 
obligacji w kwocie 4.600.000,00 zł oraz wolne środki w kwocie 776.700,00 zł. IV. Zgodnie z art. 212 
ust. 1 pkt 4 i 5 uofp gmina wykazała kwoty planowanych przychodów i rozchodów. Szczegółowe 
zestawienie planu przychodów i rozchodów w układzie paragrafów klasyfikacji budżetowej zawarte 
jest w załączniku Nr 5 do projektu. Zostało ono sporządzone zgodnie z art. 39 ust. 3 uofp. Wynika z 
niego, że w roku budżetowym 2024 przypadać będzie do spłaty z tytułu zaciągniętych krajowych 
pożyczek, kredytów kwota 1.039.400,00 zł. Planowane do spłaty raty kredytów i pożyczek mają 
źródło pokrycia finansowego. V. Zgodnie z art. 212 ust. 1 pkt 6 uofp ustalono limit zobowiązań. 
Gmina prawidłowo określiła limit zobowiązań na cele określone w art. 89 ust.l uofp. VI. Na mocy 
uchwały Rady Gminy w sprawie wyrażenia zgody na utworzenie funduszu sołeckiego w projekcie 
uchwały budżetowej wyodrębniono środki na realizację przedsięwzięć. VII. Zawarte w projekcie 
uchwały upoważnienia dla Wójta są zgodne z obowiązującymi w tym zakresie przepisami. Termin 
wejścia w życie uchwały budżetowej określono w projekcie zgodnie z zasadami określonymi w 
ustawie z 20 lipca 2000 r. o ogłaszaniu aktów normatywnych i niektórych innych aktów prawnych. 
Biorąc powyższe pod uwagę orzeczono jak w sentencji uchwały. Do projektu chciałabym 
wprowadzić autopoprawkę, która polega na zwiększeniu wydatków dotyczących remontu drogi w 
ciągu ulicy Szkolnej. Zwiększamy te wydatki, są to wydatki bieżące. I zwiększamy je do kwoty, 
którą również określaliśmy w wieloletniej prognozie finansowej przyjętej na rok 2023. I tak ogólna 
kwota całego przedsięwzięcia to jest 705 064 zł 60 gr, a wydatki na 2024 rok to jest 698 914 zł 60 
gr. W związku z tą autopoprawką łączna kwota wydatków na 2024 rok wynosi 57 968 911 zł 48 gr. 
Wydatki bieżące wynoszą 43 906 557 zł i 30 gr. Wydatki jednostek budżetowych wynoszą 36 760 
166 zł i 30 gr i wydatki związane z realizacją zadań statutowych wynoszą 16 573 190 zł i 30 gr.
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Grupie na przyszły rok jest to 125 000 zł. Budowa przedszkola w Dragaczu jest to ponad 1 000 000 
zł. Utrzymujemy dalej Gminny program budowy oczyszczalni przyzagrodowych, planowany 
wydatek taki sam jak w tym roku 30 000 zł. Kończymy spłacać budowę oświetlenia ulicznego 
zostały 2 raty do zapłacenia, na to 2024 roku to jest 54 004 zł 18 gr. Modernizacja oświetlenia 
drogowego na terenie Gminy Dragacz ponad 1 170 000 zł, tu też również dofinansowanie, o 
którym wspominała Pani Zastępca ponad 900 000 zł. Rozbudowa budynku świetlicy w Dragaczu 
ponad 618 000 zł, to jest kolejny rok tej inwestycji, jak również wszystkie zakupy i inwestycje 
finansowane z funduszu sołeckiego. To by było na tyle wiadomo, to chodzi o ogólnie o budżet na 
przyszły rok.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuję Pani Skarbnik za obszerne 
omówienie projektu budżetu na przyszły rok wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w tej 
sprawie. Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego 
Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały.
Radny Pan Mieczysław Galanty -  Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty 
Kultury Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały.
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej uchwały. 
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
budżetu gminy na 2024 r.? Nie widzę. Najpierw przegłosujemy zgłoszone autopoprawki min. 
dotyczącą remontu ul. Szkolnej w Grupie i przystępujemy do głosowania zgłoszonych 
autopoprawek. Rozpoczynamy glosowanie.
Stwierdzam, że autopoprawki do uchwały nr XLVIII/490/23 zostały przyjęte jednogłośnie, 
następującą ilością głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów 
przeciwnych i przy braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  obecnie przystępujemy do głosowania 
projektu uchwały nr XLVIII/490/23 w sprawie uchwalenia budżetu gminy Dragacz na 2024 rok. 
Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że uchwała nr XLVIII/490/23 została przyjęta następującą ilością głosów: za jej 
przyjęciem głosowało - 12 radnych, przy 1 - głosie przeciwnym i przy braku głosów 
wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 15 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Przechodzimy do pkt 15 
porządku obrad. W tym punkcie mamy podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Dragacz na lata 2024-2028. Materiały były omawiane na 
posiedzeniach komisji. Poproszę w imieniu Wójta Gminy Panią Skarbnik Gminy o omówienie 
projektu uchwały i przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w tej sprawie.
Skarbnik Gminy Pani Monika Kaczmarek -  Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni 
Państwo przedstawię opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej. Uchwała Nr 18/WPF/2023 składu 
Orzekającego Nr 6 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 1 grudnia 2023 roku w 
sprawie wydania opinii o projekcie wieloletniej prognozy finansowej na lata 2024-2038. Działając 
na podstawie art. 19 ust. 2 w związku art. 13 pkt 12 ustawy z dnia 7 października 1992 roku o 
regionalnych izbach obrachunkowych, art. 230 ust. 2 pkt 1 i ust. 4 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 
roku o finansach publicznych oraz Zarządzenia 19/2022 Prezesa Regionalnej Izby Obrachunkowej
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Ponadto zwiększa się przychody z tytułu wolnych środków do kwoty 1 889 314 zł i 60 gr i 
przychody zwiększają się ogólnie do kwoty 6 489 314 zł i 60 gr. Deficyt budżetu będzie wynosił 
5 449 914 zł i 60 gr i zostanie on sfinansowany emisją obligacji, to jest kwota niezmienna 4 600 
000 zł i wolnych środków 849 914 zł i 60 gr. Jeśli chodzi o zaplanowane dochody i wydatki. W 
budżecie gminy na 2024 rok, to tak jak w poprzednich budżetach dochody bieżące planowane z 
tytułu podatków lokalnych zostały zaplanowane dosyć bezpiecznie, czyli podatki od jednostek 
organizacyjnych, od osób prawnych, wpływy z podatku od nieruchomości zostały zaplanowane w 
wysokości 95%, z podatku rolnego również 95%, wpływy ze środków transportowych 70%, 
wpływy z podatku leśnego o wysokości 100% szacowanych wpływów. Jeśli chodzi o podatki od 
osób fizycznych. To podobnie, wpływy z podatku od nieruchomości 95%, z podatku rolnego 
również 95%, z podatku leśnego 95%, wpływy z podatku od środków transportowych 70% 
planowanych wpływów na 2024 rok. Część oświatowa. Subwencja ogólna w porównaniu do 2023 
roku jest wyższa o 20%. Natomiast część równoważąca subwencji ogólna jest o wiele niższa, 
wynosi tylko ponad 67 000. Jednakże przeliczyłam ma chwilę planowanie, czyli projektu kwoty 
subwencji oraz wydatki w dziale oświata, subwencja wystarcza nam na sfinansowanie wydatków w 
oświacie. Wspomnę tutaj też o wynagrodzeniach nie tylko nauczycieli, a propos oświaty, która 
została przyznana, zawiera 12,3%. Podwyżki dla nauczycieli jeśli chodzi o wynagrodzenia i 
wydatki, nie została przeliczona, ta podwyżka jeszcze nie ma na konkretnych wytycznych, 
natomiast wśród we wszystkich wynagrodzenia i oświacie u nauczycieli i obsługi, administracji, 
jak również w wydatkach wszystkich jednostek budżetowych zostały uwzględniona tylko 
podwyżka wynagrodzenia, najniższego wynagrodzenia. Nagrody jubileuszowe odprawia, jeżeli są 
planowane. Jeśli są planowane? Jeśli chodzi o ile podwyżki? Będziemy rozmawiać. W przyszłym 
roku z kierownikami, będziemy przyglądać się, na ile będziemy nam pozwalał. Budżet, jeśli chodzi 
o inne wydatki, bardzo dużym wydatkiem jest wydatek bieżący, jeśli chodzi o remont ulicy 
Szkolnej, to niespełna 700 000 zł na przyszły rok oraz remont dachów na osiedlu Grupy cywilnej, 
to jest kwota prawie 1 500 000 zl z tym, że dostaliśmy na to zadanie dofinansowanie. O 
inwestycjach, to na końcu. Jeśli chodzi o inne wydatki, to dalej utrzymujemy wydatki na transport 
publiczny, dalej utrzymujemy wydatki na wsparcie i upowszechnianie turystyki. Na wsparcie 
kultury fizycznej w formie dotacji otrzymaliśmy na większość naszych wydatków zleconych 
prawie stuprocentowe dotacje. Zobaczymy co się będzie działo w ciągu roku. Reszta wydatków 
bieżących to jest to utrzymanie urzędów, utrzymanie jednostek, wszystkie nasze zadania własne na 
poziomie tego roku, bądź jakaś część inflacji jest w to wliczona i nie zakładałam przy założeniach 
żadnych podwyżek jeśli chodzi o planowanie usług, remontów, zakupu. Obsługa, długu 
publicznego ze względu na emitowanie w tym roku obligacji, które to dzisiaj będą emitowane, 
wzrosła do planowanego 1 000 000 zł z tytułu odsetek od kredytów, pożyczek i właśnie emisji 
obligacji. Tak jak przeczytałam jeszcze w opinii, dalej mamy utrzymany Fundusz sołecki. Jest na to 
prawie 600 000 zł, w naszym w naszej gminie jest to też bardzo duży wydatek. Nic takiego 
nowego, więcej, raczej jeśli chodzi o wydatki bieżące, nie wpłynęło do budżetu. Jeśli chodzi o 
wydatki inwestycyjne to może przybliżę raczej mieszkańcom. Najważniej wydatki inwestycyjne i 
to będzie: budowa dróg w Dragaczu, kolejny etap to jest 861 000 zł na 2024 rok; budowa ulicy 
Fortecznej prawie 4 000 000, dofinansowanie ponad na to 2 500 000 zl; oczywiście przebudowa 
drogi gminnej Grupa-Mniszek jest to pierwszy etap tej przebudowy ponad 1 100 000 zł również z 
dofinansowaniem; budowa drogi gminnej Dragacz-Wielki Lubień ponad 2 300 000 zł również jest 
dofinansowanie ponad 1 300 000 zł; budowa drogi w Dolnej Grupie w ciągu ulicy Granicznej 415 
600 zl. Różne opracowania dokumentacji na przykład ulicy na osiedlu w Dolnej Grupie, na budowę 
drogi wewnętrznej w Michalu na działce o numerze ewidencyjnym 93, to jest 709 500 zł. Istotnym 
wydatkiem jest również opracowanie dokumentacji na budowę remizy strażackiej w Górnej Grupie 
80 000 zł. Dofinansowanie do zakupu strażackiego wozu bojowego 450 000 zł. Również wydatki 
inwestycyjne rozpoczętej inwestycji będzie budowa sali gimnastycznej przy szkole podstawowej w
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w Bydgoszczy z dnia 6 listopada 2023 r. w sprawie wyznaczenia składów orzekających i zakresu 
ich działania, Skład Orzekający w osobach: Przewodniczący: Robert Pawlicki - Członek Kolegium 
RIO; Członkowie: Aleksandra Kwiatkowska i Edyta Nowele opiniuje pozytywnie z uwagą projekt 
wieloletniej prognozy finansowej Gminy Dragacz na lata 2024-2038. Uzasadnienie. Projekt 
uchwały o wieloletniej prognozie finansowej wpłynął do Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Bydgoszczy, Zespół Zamiejscowy w Toruniu w terminie przewidzianym przepisem art. 238 ust. 1 
w związku art. 230 ust. 2 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych -  zwanej 
dalej uofp. Projekt uchwały o wieloletniej prognozie finansowej został przedłożony Radzie Gminy 
na podstawie Zarządzenia Nr 93/2023 Wójta Gminy Dragacz z dnia 14 listopada 2023 r. Projekt ten 
został sporządzony na rok budżetowy 2024 oraz na kolejne lata tj. 2025-2038 i spełnia wymogi art. 
227 ust. 1 uofp. Zgodnie z brzmieniem art. 226 ust. 1 uofp. w projekcie uchwały o wieloletniej 
prognozie finansowej uwzględniono: dochody bieżące oraz wydatki bieżące budżetu jednostki 
samorządu terytorialnego, w tym na obsługę długu; wydatki na wynagrodzenia i składki od nich 
naliczane, dochody majątkowe, w tym dochody ze sprzedaży majątku oraz wydatki majątkowe 
budżetu jednostki samorządu terytorialnego; wynik budżetu jednostki samorządu terytorialnego; 
przeznaczenie nadwyżki oraz sposób sfinansowania deficytu; przychody i rozchody budżetu 
jednostki samorządu terytorialnego, z uwzględnieniem długu zaciągniętego oraz planowanego do 
zaciągnięcia; kwotę długu oraz sposób sfinansowania spłaty długu; relacje o których mowa w art. 
242-244 uofp; wydatki bieżące i majątkowe objęte limitem na realizację przedsięwzięć. W 
projekcie zamieszczono również fakultatywne upoważnienia dla organu wykonawczego, które są 
zgodne z obowiązującymi w tym zakresie przepisami. Zgodnie z art. 229 ustawy wartości przyjęte 
w projekcie WPF w zakresie wyniku budżetu, przychodów i rozchodów, w tym planowanych do 
zaciągnięcia zobowiązań i ich spłat w roku 2024 są zgodne z projektem uchwały budżetowej 
Gminy na 2024 rok, przesłanym do Regionalnej Izby Obrachunkowej w trybie art. 238 ust. 1 pkt 2 
ustawy. Skład Orzekający stwierdza, że w 2024 zaplanowano ujemną różnicę między dochodami 
bieżącymi a wydatkami bieżącymi w wysokości 478.903,90 zł. Relacja o której mowa w art. 242 
ustawy o finansach publicznych została spełniona poprzez zaangażowanie w projekcie budżetu na 
2024 rok przychodów z tytułu wolnych środków, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy o 
finansach publicznych. W pozostałym okresie objętym wieloletnią prognozą finansową (2025- 
2038) planowane dochody bieżące są wyższe od planowanych wydatków bieżących, co spełnia 
wymogi art. 242 ust. 1 uofp. Zgodnie z art. 226 ust. 3 uofp. w załączniku do uchwały w sprawie 
wieloletniej prognozy finansowej określono dla każdego przedsięwzięcia: nazwę i cel; jednostkę 
organizacyjną odpowiedzialną za realizację lub koordynację wykonywanie przedsięwzięcia; okres 
realizacji i łączne nakłady finansowe; limity wydatków w poszczególnych latach; limity 
zobowiązań. Gmina nie planuje przedsięwzięć związanych z zawieraniem umów o partnerstwie 
publiczno-prywatnym. Zgodnie z przepisem art. 226 ust. 1 pkt 6 ufp w WPF przedstawiono 
prognozowaną kwotę zadłużenia Gminy Dragacz na koniec każdego roku objętego prognozą. 
Prognozowana kwota długu na koniec 2024 roku wyniesie 20.597.000,00 zł, tj. 39,2 % 
planowanych na ten rok dochodów. Jako źródło spłaty długu w roku 2024 wskazano wolne środki, 
w 2025 roku planowany kredyt, a w 2026 roku planowany kredyt i planowaną na ten rok nadwyżką 
budżetową. Od roku 2027 spłata długu pokryta zostanie planowaną na te lata nadwyżką budżetową. 
Zgodnie z art. 9 ustawy z dnia 14 grudnia 2018 o zmianie ustawy o finansach publicznych oraz 
niektórych innych ustaw w brzmieniu nadanym ustawą z dnia 14 października 2021 r. o zmianie 
ustawy o dochodach jednostek samorządu terytorialnego oraz niektórych innych ustaw, ustalana na 
lata 2022- 2025 relacja łącznej kwoty przypadających w danym roku budżetowym spłat i wykupów 
określonych w art. 243 ust. 1 ustawy o finansach publicznych, do planowanych dochodów 
bieżących budżetu nie może przekroczyć średniej arytmetycznej z obliczonych dla ostatnich trzech 
albo siedmiu lat relacji dochodów bieżących powiększonych o dochody ze sprzedaży majątku oraz 
pomniejszonych o wydatki bieżące do dochodów bieżących budżetu. Wójt Gminy Zarządzeniem
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Nr 99/2021 z dnia 22 grudnia 2021 r. dokonał wyboru długości okresu stosowanego do wyliczenia 
relacji określonej w art. 243 ust. 1 ustawy o finansach publicznych na lata 2022-2025 i przyjął 
okres siedmiu lat do wyliczenia średniej arytmetycznej relacji dochodów bieżących powiększonych 
o dochody ze sprzedaży majątku oraz pomniejszonych o wydatki bieżące do dochodów bieżących 
budżetu. Skład Orzekający ustalił, że relacja, o której mowa w art. 243 ustawy o finansach 
publicznych nie zostanie naruszona w całym okresie objętym Prognozą. Skład Orzekający zwraca 
jednak uwagę, że wykazany w wieloletniej prognozie finansowej wskaźnik planowanej łącznej 
kwoty spłaty zobowiązań, o której mowa w art. 243 ust. 1 ustawy o finansach publicznych, do 
dochodów ogółem w 2030 roku wynosi 4,85 %. Natomiast dopuszczalny wskaźnik spłaty 
zobowiązań dla roku 2030 określony w art. 243 ustawy wynosi 5,76 %. Różnica pomiędzy tymi 
wskaźnikami w roku 2030 wynosi 0,91 %. W tej sytuacji finansowej jednostki, Skład Orzekający 
wskazuje na konieczność dokonania analizy i ewentualnych korekt planowanych wielkości 
dochodów i wydatków oraz spłat zadłużenia, w celu poprawy relacji o której mowa w art. 243 
ustawy o finansach publicznych dla roku 2030. Niekorzystne odchylenie w wykonaniu dochodów i 
wydatków budżetowych w stosunku do wielkości prognozowanych w poszczególnych latach może 
spowodować przekroczenie dopuszczalnego wskaźnika spłaty zobowiązań, co skutkuje brakiem 
możliwości uchwalenia budżetu. Dołączone do projektu uchwały objaśnienia przyjętych wartości 
odnoszą się do opracowanych danych oraz przyczyn prognozowanej sytuacji finansowej Gminy. 
Biorąc powyższe pod uwagę orzeczono jak w sentencji. Chciałabym się jeszcze odnieść do tego 
wskaźnika, który jest niższy o 0,91% jeśli chodzi o spłatę zobowiązań. Brałam to pod uwagę i 
omawiałam o planowanych kredytach na przyszły rok przy emisji obligacji w wysokości 4 600 000 
zł, ale jak ustalimy sobie wolne środki po zamknięciu roku. Chciałabym zejść z planowanego 
zadłużenia i ten wskaźnik na pewno się zmieni. Również w latach następnych jest planowane 
zaciągnięcie zobowiązania. Może to w ogóle wcale tak nie wyglądać. Ten wskaźnik na pewno się 
zmieni, po zmianach do budżetu, po zamknięciu roku 2023. Jeśli chodzi o całą, samą wieloletnią 
prognozę finansową na lata 2024-2038, została ona wydłużona o 2 lata. Obecnie mamy wieloletnią 
prognozę finansową do roku 2036 r. i została wydłużona o 2 lata ze względu na bezpieczeństwo 
spłaty zadłużeń. Prognozowane wydatki i dochody na 2024 rok wynikały z budżetu, natomiast na 
lata 2025-2038 były to przyjęte wskaźniki inflacji albo dynamiki PKB, ogłoszone przez Ministra 
Finansów. Jeśli chodzi o zaplanowaną sprzedaż nieruchomości w przyszłym roku, ale to jest 
niewielka kwota 11 500 zł. Zaplanowano również dotacje majątkowe do zadań, o których już 
wspominałam w budżecie, gdy omawiałam zadania inwestycyjne, gdzie przy jakim zadaniu są 
dofinansowania. O wynagrodzeniach również wspominałam, że nie były indeksowane, tylko 
podnoszone wynagrodzenia o najniższą krajową i w stosunku do tych kwot wynagrodzenia również 
były indeksowane na lata następne. W przypadku wieloletniej prognozy finansowej również 
chciałam zgłosić autopoprawkę, gdzie w załączniku do przedsięwzięć, w załączniku nr 2, 
zwiększamy zadanie na remont ulicy Szkolnej do kwoty 698 914 zł 60 gr na rok 2024 i w związku 
ze zwiększonymi wydatkami wynik budżetu jest ujemny i zwiększy się do kwoty 552 118 zł 50 gr. 
A wynik budżetu bieżącego skorygowany o środki zmieni się do kwoty 1 337 196 zł 10 gr. Tak 
samo zmienią się wydatki do kwoty 57 968 911 zł 48 gr oraz deficyt do kwoty 5 449 914 zł 60 gr 
sfinansowany z kredytu, pożyczek i emisji obligacji 4 600 000 zł; wolnych środków 849 914 zł 60 
gr. Jeśli chodzi o inne wskaźniki, są spełnione, tak jak było w przytoczonej opinii Regionalnej Izby 
Obrachunkowej.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuję Pani Skarbnik za omówienie 
projektu uchwały dotyczący uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej gminy na lata 2024-38 i 
zgłoszone autopoprawki do projektu uchwały.Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.
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Radny Pan Mieczysław Galanty -  Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty 
Kultury Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały.
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej uchwały. 
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania? Nie widzę. 
Przystępujemy najpierw do przyjęcia zgłoszonych autopoprawek do projektu uchwały. 
Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że autopoprawki do uchwały nr XLVIII/491/23 zostały przyjęte jednogłośnie, 
następującą ilością głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów 
przeciwnych i przy braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  przystępujemy obecnie do głosowania 
projektu uchwały nr XLVIII/491/23 w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Dragacz na lata 2024-2028. Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że uchwała nr XLVIII/491/23 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i 
wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 16 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  przechodzimy do punktu 
kolejnego 16. W tym punkcie mamy podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu 
gminy na rok 2023. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Poproszę w imieniu Wójta 
Panią Skarbnik Gminy o omówienie projektu uchwały nr XLVI11/492/23.
Skarbnik Gminy Pani Monika Kaczmarek -  Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni 
Państwo, tutaj chciałabym złożyć autopoprawki i uchwały polegające na przesunięciach planowania 
wydatków w rozdziale gospodarka ściekowa i ochrona wód. Na komisji wspominałam, że znalazły 
się środki na budowę biologicznej oczyszczalni ścieków w Wielkim Stwolnie, ponieważ tam awaria 
dosyć poważna była. Natomiast te środki, które były w planowe w wydatkach bieżących to w tym 
momencie zwiększamy wydatki majątkowe na budowę oczyszczalni o 20 400 zł. 13 100 pochodzi z 
wydatków bieżących w tym rozdziale, a 7 400 zł pochodzi z pozostałych środków przeznaczonych na 
dotacje na budowę przydomowych oczyszczalni ścieków. Dotacje nie zostały w całości 
wykorzystane. Kolejną autopoprawką jest zmniejszenie planowanych wydatków na zakup materiałów 
i wyposażenia o 3 000 zł w rozdziale 921 09, gdzie są świetlice i kluby tutaj przez pomyłkę w 
autopoprawce Państwo macie inny rozdział. Przepraszam i środki usuwa się rozdziały 926 95, do 
pozostałe działalności w kulturze fizycznej. Środki się tam przeznacza na zakup energii elektrycznej 
w budynku rekreacyjnym w Wielkim Lubieniu. Jeśli chodzi o pozostałe zmiany i w budżecie, to 
planowane dochody o kwotę 42 055 zł z tytułu sprzedaży działki 81/6 w Bratwinie, dochody z tytułu 
podatku leśnego od osób prawnych o 12 780 zł, dochody z tytułu podatku od nieruchomości o 15 000 
zł od osób fizycznych oraz podatku od czynności cywilnoprawnych o 40 000 zł oraz dochody z 
różnych tytułów, wpływów w Zakładzie Usług Komunalnych o 3 500 zł. Jeśli chodzi o wydatki, tu 
zwiększamy planowane wydatki Zakładu Usług Komunalnych w rozdziale dostarczanie wody o 8 
000 zł z przeznaczeniem na zakup materiałów i usług remontowych, też również związane z 
awariami i środki te pochodzą z rozdziału - Administracja publiczna, urzędy gmin. Również w 
Zakładzie Usług Komunalnych zmniejszamy tam planowane wydatki o 8 000 zł przeznaczone na 
składki, ZUS i funduszu pracy i zakupu usług pozostałych. W rozdziale wydatki Wojewódzkiej
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Policji zwiększamy planowane wydatki o 100 000 zł z przeznaczeniem dofinansowanie zakupu 
samochodu służbowego dla posterunku policji w Dragaczu. Jeśli chodzi o stołówki szkolne i 
przedszkolne, dokonujemy tutaj przesunięcia między grupami wydatków 15 000 zł - Przyłącze 
gazowe do kuchni szkoły podstawowej w Grupie zostało planowane wcześniej, zaplanowane w 
wydatkach bieżących przesuwamy do wydatków majątkowych. Jeśli chodzi o gospodarkę ściekową i 
ochronę wód w Zakładzie Usług Komunalnych. Tak zwiększone planowane wydatki na zakup usług 
remontowych o 3 500,00 złotych. W działalności pozostałej w rozdziale kultura i ochrona 
dziedzictwa narodowego zwiększamy planowane wydatki funduszu sołeckiego Grupy osiedla o 30 gi
ną zadanie: aktywizacja różnych grup wiekowych, promowanie aktywnego typu życia. Natomiast w 
rozdziale pozostała działalność kultury fizycznej, tam się zmniejszają planowane wydatki funduszu 
sołeckiego Grupy osiedla o 30 gr w zadaniu - utrzymanie placu zabaw siłowni i boiska. W sumie 
dochody po autopoprawce, dochody się nie zmieniają i zwiększają się o 113 335 zł do kwoty 46 499 
982 zł 36 gr. Wydatki również nie zmieniają się 56 186 722 zł 26 gr i deficyt zmniejsza się o 9 835 zł 
i wynosi 9 666 739 zł 90 gr. Natomiast pomiędzy wydatkami bieżącymi a majątkowymi zachodzi 
zmiana w wielkości wydatków i tak wydatki bieżące wynoszą 41 031 990 zł 34 gr i w tym 
przepraszam, wydatki bieżące 41 030 990 zl 34 gr; wydatki jednostek budżetowych 33 185 760 zł 31 
gr. Wydatki związane z realizacją zadań statutowych 14 498 040 zł 81 gr, a wydatki majątkowe 
wynoszą 15 134 731 zł 92 gr. To wszystko, dziękuję bardzo.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuję Pani Skarbnik za omówienie 
proponowanych zmian w budżecie gminy na bieżący rok. Obecnie proszę Przewodniczącego 
Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o 
przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały nr XLVIIl/492/23.
Radny Pan Mieczysław Galanty -  Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty 
Kultury Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały.
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję. 
Dziękuje bardzo.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej uchwały. 
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania? Nie widzę. 
Przystępujemy do przegłosowania autopoprawki do projektu uchwały XLVIII/492/23 zmieniającej 
uchwałę w sprawie budżetu gminy na rok 2023.
Stwierdzam, że autopoprawki do uchwały nr XLVIII/492/23 zostały przyjęte jednogłośnie, 
następującą ilością głosów: za przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów 
przeciwnych i przy braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Przystępujemy do głosowania projektu 
uchwały nr XLVI11/493/23 zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu gminy na rok 2023. 
Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że uchwała nr XVIII/492/23 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy 
braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 17- Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  przechodzimy do punktu 17. 
W tym punkcie mamy podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia wieloletniej
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prognozy finansowej Gminy Dragacz na lata 2023-36. Materiały były omawiane na posiedzeniach 
komisji. Poproszę Panią Skarbnik o omówienie projektu uchwały.
Skarbnik Gminy Pani Monika Kaczmarek -  Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni 
Państwo od poprzedniej zmiany wieloletniej prognozy finansowej gminy na lata 2023-2036 
dochody do tej zmiany wraz może z autopoprawką będę mówiła. Jeśli chodzi o przesunięcie 
wydatków bieżących na wydatki majątkowe, dotyczące budowy oczyszczalni oraz budowy 
przyłącza gazowego do szkoły. Tą kwotę ogółem zwiększono o 150 391 zł, z czego bieżące 
dochody zwiększono o 108 336 zł, a dochody majątkowe o 42 055 zł. Dochody bieżące wynikały 
ze zwiększenia dochodów z tytułu podatków lokalnych oraz otrzymanych dotacji, a dochody 
majątkowe zwiększono z tytułu sprzedaży działki w Bratwinie. Jeśli chodzi o wydatki ogółem 
zwiększono je o 140 556 zł, z czego wydatki bieżące zwiększono o 12 556 zł, a wydatki 
majątkowe zwiększono o 128 000 zł. Wydatki bieżące wynikały również otrzymanych dotacji, jak 
również z przesunięć pomiędzy grupami wydatków. A wydatki majątkowe zwiększono z tytułu 
przede wszystkim planowanego dofinansowania do zakupu samochodu dla OSP w Górnej Grupie 
oraz z tytułu budowy oczyszczalni i przyłącza przesunięcia środków na przyłącze gazowe, ł taka 
jest zmiana, jeśli chodzi o wydatki majątkowe w stosunku do projektu, wydatki majątkowe o 128 
115 zł i po zmianie wynoszą 15 134 731 zł 92 gr. Natomiast wydatki bieżące w stosunku do 
projektu zmniejszyły się, ale łącznie wzrosły o 12 556 zł i wydatki bieżące wynoszą 40 031 990 zł 
34 gr. Przychody budżetu zmniejszono o 9 835 zł i po zmianach wynoszą 10 336 139 zł 90 gr. 
Rozchody nie uległy zmianie. Wszystkie wskaźniki są spełnione. W planowanych i zaciągniętych 
zobowiązaniach nie dokonano korekty, jeśli chodzi o ich spłatę. I to by było na tyle.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuję Pani Skarbnik Gminy za 
omówienie projektu uchwały nr XLVIIl/493/23 zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy na lata 2023-2036. Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.
Radny Pan Mieczysław Galanty - Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty 
Kultury Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały.
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej uchwały. 
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania do uchwały w 
sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania 
autopoprawek do projektu uchwały XLVIII/493/23. Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że autopoprawki do uchwały nr XLVIII/493/23 zostały przyjęte jednogłośnie, 
następującą ilością głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów 
przeciwnych i przy braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Przystępujemy obecnie do głosowania 
projektu uchwały nr XLVIII/493/23 zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Dragacz na lata 2023-36. Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że uchwała nr XLVIII/493/23 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy 
braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
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Do pkt 18 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  przechodzimy do kolejnego 
punktu 18. W tym punkcie mamy podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne 
przejęcie przez Gminę Dragacz nieruchomości oznaczonej jako działka nr 110/14 obręb Michale. 
Materiały były omawiane na posiedzenia komisji. Poproszę w imieniu Wójta podinspektora Panią 
Agnieszkę Kowalską o omówienie projektu uchwały.
Podinspektor Pani Agnieszka Kowalska -  Właściciele działki nr 110/14 położonej w Michalu, złożyli 
wniosek do Wójta Gminy o nieodpłatne przekazanie wymienionej działki na rzecz Gminy Dragacz. 
Działka ta stanowi drogę wewnętrzną, jest użytkowana przez mieszkańców. Dodatkowo właściciele 
wybudowali w niej odcinek sieci wodociągowej. Drogę i sieć przekazują Gminie Dragacz w celu 
realizacji zadań własnych.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.
Radny Pan Mieczysław Galanty -  Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty 
Kultury Sportu i Ochrony Zdrowia Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały.
Radna Pani Dorota Dembińska - Komisja Oświaty jest za przyjęciem projektu uchwały. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej uchwały. 
Radny Pan Ryszard Piłat - Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały. Nie widzę. Przystępujemy obecnie do głosowania projektu uchwały nr XLVIII/494/23 w 
sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie przez Gminę Dragacz nieruchomości oznaczonej 
jako działka nr 110/14 obręb Michale. Rozpoczynamy glosowanie.
Stwierdzam, że uchwała nr XLVIII/494/23 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy 
braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 19 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Kolejnym punktem 19. 
porządku obrad jest rozpatrzenie skargi na Wójta Gminy. Wpłynęło pismo 12 grudnia, więc 
niedawno od Wojewody Kujawsko-Pomorskiego adresowane do Przewodniczącego Rady Gminy. 
W piśmie pisze się: Szanowny Panie Przewodniczący działając ma podstawie art. 231 § 1 oraz 229 
pkt 3 ustawy z 14 czerwca 1960 roku Kodeks postępowania administracyjnego, w związku z art. 10 
ust. 1 ustawy z 14-go grudnia 2016 roku prawo oświatowe po analizie przekazuje według 
właściwości skargę rodziców dzieci z przedszkola w Grupie przesłanej do Wojewody Kujawsko- 
Pomorskiego oraz z Państwowego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego w Bydgoszczy na 
działalność Wójta Gminy dotyczącą nieprawidłowego sprawowania nadzoru nad warunkami 
sanitarno-higienicznymi panującymi w przedszkolu przy ulicy Szkolnej w miejscowości Grupa. W 
związku z powyższym uprzejmie proszę Pana Przewodniczącego o podjęcie stosownych działań 
zmierzających do wyjaśnienia zarzutów podniesionych w skardze i rozpatrzenia ich przez Radę 
Gminy wraz ze stwierdzeniem wystąpienia nieprawidłowości, wszczęcie postępowania mającego 
na celu usunięcie. Z wyrazami szacunku z upoważnienia Wojewody Kujawsko-Pomorskiego 
Robert Górecki - Dyrektor Wydziału Nadzoru i Kontroli. Skarga zaadresowana była do 
Wojewódzkiej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej w Bydgoszczy i jest zawarta taka treść. 
Zgłaszamy skargę na Powiatową Stację Sanitarno-Epidemiologicznym w Świeciu oraz Wójta 
Gminy Dragacz Dorotę Krezymon, że nie reagują na to w jakich warunkach Przebywają dzieci z 
zerówek w Grupie przy ulicy Szkolnej 2a. Dzieci kilka godzin dziennie przybywają w maleńkich,
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śmierdzących, obskurnych pomieszczeniach. Nagminnie są łamane przepisy, bo nikt nie zwraca 
uwagi na normy i warunki. Jeśli nie zajmiecie się tą sprawą. My, rodzice wstąpimy na drogę 
sądową i sprowadzimy telewizję. Wszyscy przymykają oczy i nie ponoszą odpowiedzialności za 
krzywdzenie dzieci. Ciasnota, brud i smród na pewno nie sprzyjają zdrowiu dzieci. To skandal, aby 
dzieci w XXI wieku przebywały w tak skandalicznych warunkach. Czekamy na szybką 
interwencję, ukaranie osób i instytucji za tolerowanie takich warunków. Rodzice dzieci z 
przedszkola w Grupie. Nie ma podpisu. Jest to skarga. Po otrzymaniu tego pisma, skierowałem 
prośbę do Przewodniczącego Komisji Skarg Wniosków i Petycji Pana Mirosława Piątkowskiego o 
zbadanie sprawy i wydanie opinii. Proszę obecnie Przewodniczącego tej komisji o przedstawienie 
opinii w sprawie otrzymanej skargi. Proszę bardzo.
Przewodniczący Komisji Skarg Wniosków i Petycji Pan Radny Mirosław Piątkowski - Opinia nr 
4/2023 Komisji Skarg Wniosków i Petycji z dnia 15 grudnia 2023 roku dotycząca skargi złożonej 
na działalność Wójta Gminy Dragacz. Komisja Skarg Wniosków i Petycji na swym posiedzeniu w 
dniu 15.12.2023 r. zapoznała się ze skargą, która wpłynęła do Urzędu Gminy w dniu 12.12.2023 r. 
a którą Przewodniczący Rady Gminy przekazał do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji w celu 
wypracowania opinii. Skarga adresowana do: Wojewódzkiej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej w 
Bydgoszczy podpisana ogólnie przez „Rodziców dzieci z Przedszkola w Grupie” dotyczy zdaniem 
autora skandalicznych warunków w jakich przebywają dzieci z zerówek w Grupie przy ulicy 
Szkolnej 2A. Zdaniem autora: „Dzieci kilka godzin dziennie przebywają w maleńkich, 
śmierdzących i obskurnych pomieszczeniach”. Ponadto skarga zawiera żądanie ukarania instytucji i 
Wójta Gminy Dragacz za zaistniałą sytuację. Komisja Skarg Wniosków i Petycji podczas 
posiedzenia po przeanalizowaniu sprawy oraz stanu prawnego i wysłuchaniu Wójta Gminy Dragacz 
oraz Dyrektora Przedszkola stwierdziła, że skargę podpisaną „Rodzice dzieci z Przedszkola w 
Grupie” oraz brak adresu zwrotnego należy traktować jako anonim, który nie podlega rozpatrzeniu. 
Mimo to członkowie komisji zapoznali się z protokołem zleconej przez SANEPID kontroli. 
Obejrzeli pomieszczenia zerówki i nie podzielają opinii autora skargi, aby pomieszczenia te były 
śmierdzące i obskurne. Ponadto Rada Gminy podjęła już decyzję o budowie nowej sali sportowej 
przy szkole podstawowej w Grupie i przebudowie obecnej sali na pomieszczenia dla żłobka i 
zerówki. Komisja skarg osób petycji wnosi o pozostawienie skargi bez rozpatrzenia jako 
niespełniającej wymogów prawnych. Dziękuję.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  dziękuję Panu Przewodniczącemu za 
przedstawienie opinii Komisji Skarg Wniosków i Petycji. Ja sobie pozwolę przedstawić projekt 
uchwały w tej sprawie. Projekt uchwały nr XLVIII/495/23 Rady Gminy Dragacz dnia 19 grudnia 
2023 w sprawie pozostawienia skargi bez rozpoznania. Na podstawie art. 18b ust. 1 ustawy z dnia 8 
marca 1990 r. o samorządzie gminnym, art. 229 pkt 3 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. - Kodeks 
postępowania administracyjnego, w związku z § 8 ust. 1 Rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 8 
stycznia 2002 r. w sprawie organizacji przyjmowania i rozpatrywania skarg i wniosków uchwala 
się, co następuje: § 1. Pozostawić bez rozpoznania skargę na działalność Wójta Gminy Dragacz 
dotyczącą nieprawidłowego sprawowania nadzoru nad warunkami sanitarno-higienicznymi w 
przedszkolu przy ul. Szkolnej w Grupie z przyczyn określonych w uzasadnieniu stanowiącym 
załącznik do niniejszej uchwały. § 2. Wykonanie uchwały powierza się Przewodniczącemu Rady 
Gminy Dragacz. § 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. Uzasadnienie. W dniu 12 
grudnia 2023 r. wpłynęła do Przewodniczącego Rady Gminy Dragacz przekazana według 
właściwości przez Wojewodę Kujawsko-Pomorskiego skarga na działanie Wójta Gminy Dragacz 
dotycząca nieprawidłowego sprawowania nadzoru nad warunkami sanitarno-higienicznymi w 
przedszkolu przy ul. Szkolnej w Grupie. Skarga również została przekazana do wiadomości do 
Państwowego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego w Bydgoszczy. Przewodniczący Rady 
Gminy przekazał skargę w dniu 15.12.2023 r. Komisji Skarg Wniosków i Petycji. Komisja Skarg 
Wniosków i Petycji w tym samym dniu, na swoim posiedzeniu zapoznała się ze skargą. Komisja

23



stwierdziła, że skarga nie zawiera adresu wnoszącego skargę. Na podstawie § 8 rozporządzenia 
Rady Ministrów z dnia 8 stycznia 2002 r. w sprawie organizacji przyjmowania i rozpatrywania 
skarg i wniosków „Skargi i wnioski niezawierające imienia i nazwiska (nazwy) oraz adresu 
wnoszącego pozostawia się bez rozpoznania”. Biorąc pod uwagę powyższe, podjęcie uchwały w 
sprawie pozostawienia skargi bez rozpoznania jest w pełni uzasadnione.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Tyle projekt uchwały. Ja mam tylko pytanie 
do Pani Radcy Prawnej, czy Pani się podpisuje pod tym projektem uchwały.
Radca Prawny Pani Iwona Strzyżewska - Tak.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do tej 
skargi. Nie widzę. Przystępujemy obecnie do głosowania projektu uchwały nr XLVIII/495/23 w 
sprawie pozostawienia skargi bez rozpoznania. Rozpoczynamy głosowanie.
Stwierdzam, że uchwała lir XLVIII/495/23 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: za jej przyjęciem głosowało - 13 radnych, przy braku głosów przeciwnych i przy 
braku głosów wstrzymujących się.
Protokół z imiennego głosowania stanowi załącznik do protokołu.
Do pkt 20 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Wolne wnioski, zapytania. 
Obecny jest Pan Kierownik Posterunku Policji serdecznie witam, żeśmy uzgodnili, że pod koniec 
przybędzie na posiedzenie sesji i w tym punkcie mam pytanie, czy ktoś z Państwa chce zabrać głos 
w wolnych wnioskach? Zgłasza się Pan Radny Mieczysław Galanty.
Radny Pan Mieczysław Galanty -  Panie Przewodniczący, wysoka Rado, ja w imieniu Radnych z 
Grupy, Sołtysa i rady sołeckiej, a w szczególności mieszkańców pragnę podziękować wszystkim 
pracownikom gminy, Państwu Radnym, wszystkim tym, którzy się przyłożyli do tego, by powstała 
świetlica, która notabene została otwarta. Chciałbym podziękować życząc jednocześnie zdrowych, 
spokojnych świąt i szczęśliwego nowego roku. Dziękuję.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  czy ktoś chciałby zabrać głos w tej części 
porządku obrad? Nie ma. Pan Radny Powiatu Brunon Han.
Przewodniczący Rady Powiatu Pan Brunon Han -  Dzień dobry Państwu. Ja chciałem w imieniu 
swoim, Rady Powiatu złożyć wszystkim Paniom i Panom Radnym, Panu Przewodniczącemu, 
pracownikom zdrowych, wesołych świąt i wszystkiego dobrego w 2024 roku. Nasza wspólna 
kadencja się kończy, ale został jeszcze jeden kwartał. Życzę Państwu podejmowania samych 
dobrych uchwał i życzę, żeby wpływy do budżetu były wyższe jak wydatki. Wszystkiego dobrego 
życzę.
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  Dziękuję Panu Przewodniczącemu Rady 
Powiatu za życzenia, za dobre słowa. Oby one się spełniły i mamy nadzieję, że będzie lepiej, że te 
zmiany, jakie następują na szczeblu centralnym również wpłyną, na to, że będzie nam się łatwiej 
gospodarzyło. Czy jeszcze ktoś chciałbym zabrać głos? Nie widzę. Ja od siebie chciałbym Państwu 
i tym, którzy nas oglądają dzisiaj obrady naszych sesji, podziękować za mijający rok. Mimo 
inflacji, mimo trudności jednak ujrzeć te zadania, jakie żeśmy przyjęli rok wcześniej zrealizowane. 
Niezmiernie cieszy mnie i na pewno was też inwestycje, jakie zostały zrealizowane, ale jest to 
poważna kwota a wartość tych inwestycji wpłynie na codzienne nasze życie, naszych 
mieszkańców. Nas wszystkich. Ja dziękuję za współpracę, bo żeśmy wspólnie każdy po trochu, 
cegiełkę dołożył do tego, że udało nam się. Udało nam się zrealizować wiele zadań 
inwestycyjnych, ale także tych bieżących i dlatego serdecznie dziękuję za cały mijający rok. Z 
okazji świąt zdrowych i radosnych życzę, tego ciepła rodzinnego i opłatka i wymarzonych 
upominków, życzeń, a na nowy rok zdrowia i wszelkiej szczęśliwości, każdemu. Oby spełniały się 
te wszystkie nasze marzenia, jakie mamy, a Radzie Gminy, jeżeli udało nam się w pierwszym roku 
zrealizować to, co jeszcze pozostało do zrealizowania w pierwszym kwartale. To tyle, jeśli chodzi o 
ten punkt porządku obrad.
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Do pkt 21 -  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG -  przechodząc do punktu 
ostatniego, 21. porządku obrad, w związku z wyczerpaniem porządku obrad, dziękuję wszystkim za 
przybycie i zamykam obrady XLVIII zwyczajnej Sesji Rady Gminy Dragacz.
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Załącznik Nr 1 do q /] 7 1 ~ n
Protokołu z dnia......................

LISTA OBECNOŚCI I WYPŁAT DIET 

Sesja Rady Gminy -  posiedzenie 19.12.2023 r. godz. 9.00

Lp. Nazwisko i imię Funkcja r  podpis

1. Borolewski Ludwik Przewodniczący Rady Gminy c / .  Ęl
2. Brej na Jerzy Radny

3. Chabucki Marcin
P rz e w . K o m . R e w iz y jn e j {7  P )____

4. Chojnacka Danuta Radna (_Jh±Ą
5. Dembińska Dorota P rz e w . K o m . O ś w ia ty  K u ltu r y  S p o r tu  i O c h r o n y  Z d r o w ia J t u i
6. Galanty Mieczysław

P rz e w . K o m . R o z w o ju  G o s p o d a r c z e g o  i F in a n s ó w

7. Grabowski Rafał Radny T7 PL
8. Kochanowska Elżbieta Radna

9. Książka Krzysztof Wiceprzewodniczący RG ' - y i —7
10. Mrozik Grzegorz Radny

11. Piątkowski Mirosław
P rz e w . K o m . S k a r g  W n io s k ó w  i P e ty c j i

12. Piłat Ryszard
P rz e w . K o m . R o ln a  i O c h r o n y  Ś r o d o w is k a W

/  7 *

13. Sendyk Ewa Radna

14. Słupski Czesław Radny

15. Talarowska Alina Radna \ q /.< .
1 'hj

Ogółem obecni radni:........................................................

Nieobecni radni:.................. fŁ..................................



Załącznik Nr 1 do
Protokołu z dnia..

LISTA OBECNOŚCI

SESJA RADY GMINY

Lp. Nazwisko i imię Funkcja Podpis

1. Jaruzal Marta Sołtys Grupy os.

r  \f)2. Jastrzębska Agnieszka Sołtys Bratwina rw— -
3. Borolewska Anna Sołtys Michała

4. Majewska Teresa Sołtys Fletnowa [U m > b
5. Prokopowicz Bogusława Sołtys

Górnej Grupy I r
6. Zawadzka Barbara Sołtys Wielkiego 

Zajączkowa
7. Zięba Dariusz Sołtys Dragacza

8. Zwolicka Danuta Sołtys Wielkiego 
Lubienia



Załącznik Nr 1 do
Protokołu z dnia ../ I 9 .  n , v j 2 3

LISTA OBECNOŚCI
SESJA RADY GMINY

LP- Nazwisko i imię Funkcja Podpis
1. Krezymon Dorota Wójt Gminy

2. Kaczmarek Monika Skarbnik Gminy

3. Kuchta Karolina Sekretarz Gminy y \j /L  J ^ v v
____ i _

4. Ośko Anna Z-ca Wójta Gminy

5. Młynek Katarzyna Dyrektor GOKSiR
_______ /____________

6. Stoppel Anna Kierownik G. B. ____ '

7. Smarz Natalia Dyrektor CUW L ______________
8. Mazepa Sylwia Dyrektor ZUK

9. Pi kuła Dorota Kierownik GOPS (
10. Konopińska Mariola Dyrektor SP Dragacz /
11. Kowalski Piotr Dyrektor SP Grupa

12. Michalska Mariola Dyrektor Przedszkola 
Samorządowego

13. Życzyńska Aleksandra Dyrektor 
SP Michale

14. Sendyk Michał Przedstawiciel Izby 
Rolniczej

15. Wej dębach Roman Przedstawiciel Izby 
Rolniczej

16. Kulaszewski Mirosław Prezes Gminny 
ZOSP

17. Okraska Jarosław Komendant Gminny 
ZOSP

18. Han Brunon Radny Powiatowy
______,_____________

19. Strzyżewska Iwona Radca Prawny /2

20.

21.



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

3.1

Jest wniosek o zmianę porządku obrad poprzez dodanie po punkcie 17. dwóch punktów: Punkt 18. 
Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie przez Gminę Dragacz 
nieruchomości oznaczonej jako działka nr 110/14 obręb Michale oraz Punkt 19. Podjęcie uchwały 
w sprawie pozostawienia skargi bez rozpoznania.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 09:12:23

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

( GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
z dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

4.1 Przyjęcie protokołu Nr XLVI/23 z dnia 21 listopada 2023r.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 09:13:54

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
z dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

4.2 Przyjęcie protokołu Nr XLVII/23 z dnia 5 grudnia 2023r. z sesji nadzwyczajnej.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 09:14:26

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

6 Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy na 2024 rok.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 09:26:58

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 12

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 1

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Wstrzymuje się

OD Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
z dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

7 Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2024 rok.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 09:30:30

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

8

Podjęcie uchwały w sprawie wystąpienia do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z petycją o podjęcie 
inicjatywy ustawodawczej w zakresie nowelizacji ustaw: kodeksu postępowania cywilnego, 
kodeksu pracy, ustawy o postępowaniu egzekucyjnym w administracji i innych powiązanych 
tematycznie.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 09:41:02

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
z dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

9 Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzenia konsultacji społecznych z 
mieszkańcami Gminy Dragacz.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 09:43:50

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

t - 1 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -1 9  grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

10 Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji 
Dragacz.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 09:50:34

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
z dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

11 Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki Nad Zabytkami dla Gminy 
Dragacz na lata 2024 - 2027.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 09:54:08

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brej na Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
z dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

12.1 Podjęcie autopoprawek do projektu uchwały w sprawie aktualizacji Założeń do planu zaopatrzenia 
w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Dragacz na lata 2023 - 2037.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 10:05:28

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
z  dnia 19=12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

12.2 Podjęcie uchwały w sprawie aktualizacji Założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, energię 
elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Dragacz na lata 2023 - 2037.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 10:06:01

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

f  7
Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
z dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

13 Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego z 
gminą-miasto Grudziądz na realizację zadań w zakresie opieki nad bezdomnymi zwierzętami.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 10:10:40

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

< 7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

14.1 Podjęcie autopopraeek do uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Dragacz na 2024 rok.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 10:35:09

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -1 9  grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

14.2 Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Dragacz na 2024 rok.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 10:35:47

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 12

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 1

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE
X

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Przeciw

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
z dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

15.1 Podjęcie autopoprawek do uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Dragacz na lata 2024-2038.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 10:51:15

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
z dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

15.2 Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Dragacz na lata 
2024-2038.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 10:51:49

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -1 9  grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

16.1 Podjęcie autopoprawek do uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu Gminy Dragacz na 
2023 rok.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 11:00:19

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

16.2 Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu Gminy Dragacz na 2023 rok.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 11:00:52

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

17.1 Podjęcie autopoprawek do uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Dragacz na lata 2023-2036.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 11:06:26

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

17.2 Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Dragacz na lata 2023-2036.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 11:09:35

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

18 Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie przez Gminę Dragacz 
nieruchomości oznaczonej jako działka nr 110/14 obręb Michale.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 14:58:45

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za



Protokół głosowania
i  dnia 19-12-2023

XLVIII zwyczajna sesja Rady Gminy Dragacz -19 grudnia 2023r. godz. 9.00

GŁOSOWANIE

19 Podjęcie uchwały w sprawie pozostawienia skargi bez rozpoznania.

TYP GŁOSOWANIA Jawne DATA GŁOSOWANIA 2023-12-19 11:19:32

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 13

LICZBA OBECNYCH 13 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 2 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP RADNY GŁOS

1 Alina Talarowska Za

2 Czesław Słupski Za

3 Danuta Chojnacka Za

4 Dorota Dembińska Za

5 Elżbieta Kochanowska Za

6 Ewa Sendyk Za

7 Grzegorz Mrozik Za

8 Jerzy Brejna Nieobecny

9 Krzysztof Książka Nieobecny

10 Ludwik Borolewski Za

11 Marcin Chabucki Za

12 Mieczysław Galanty Za

13 Mirosław Piątkowski Za

14 Rafał Grabowski Za

15 Ryszard Piłat Za


